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»Tednik« izhaja pod teir skrajša-
nim imenom od 24 nov 1961 da-
lje na predlog Občinskih odborov 
SZDL Ptuj in Ormož. - Izdaja 
ravod »Tednik«. Ptuj — Odgovor-
ni urednik: Anton Bauman — 
.Uredništvo in uprava Ptuj Lac-
kova 8 — Tel. 156 — St tek ra-
čuna: NB Ptuj 604-19-603-72 — 
Tiska časopisno podjetje »Mari-
borski tisk« — Rokopisov ne vra-
čamo. — Celoletna naročnina ta 
tuzemstvo 1000, za inozemstvo 

1500 din 

Letnik XVI. 

vnšMlom In kl jub tema je še 
mnog" ljudi in družin ki osta-
nejo za te praznike sami. ki jim 
mkdo ne pošlje čestitke niti da-
rila, ki jih ne pride nikdo ob-
iskat in jim ne stisne roke, in 
vendar se veselijo novega leta 
in živijo v tihem upanju , da se 
jih bo v s a j v novem letu kdo 
spomnil, v s a j domači, če že ne 
pri ja tel j i in znanci. In v svetu 
je še mnogo ljudi, ki tako pri-
čakajo novo leto, ki upajo, da 
bo pr ihodnje leto vse lepše in 
boljše. Mnogi tega ne učakajo, 
mnoge preseneti med letom pis-
mo z zapoznelimi prisrčnimi že-
l jami ali mogoče celo zavitek iz 
oddaljenega kra ja . Živl jenje ,ie 

česati se radi spominjamo vseh 
tistih, ki so nam bili v pomoč 
in oporo v na jhu j š i stiski. Zato 
potuje jo danes ob prazniku, ob 
novem letu pisma in kart ice da-
leč čez naše meje, za l judmi, ki 
jim želimo vse dobro tudi v pri-
hodnjem letu. 

Tako kot pošil jajo čestitke 
posamezniki, družine, kolektivi 
in društva, tako pošil jajo če-
stitke naši najviš j i predstavniki 
vsem tistim predstavnikom in 
l judstvom po svetu, ki jim želi 
vse naše delovne l judstvo vse 
dobro v pr ihodnjem letu. Te dni 
potuje jo transport i po zemlji in 
po mor ju ter pn zraku z raznimi 
tovori, ki pomenijo isto, kar je 

Srečno in veselo novo leto! 
Ob Novem letu se na jbo l j vi-

di, kako se vsi veselimo, da se 
spremeni številka letnice, ko 
najdemo povsod napisano novo 
letnico in ko slišimo nešteto do-
brih želja / a novo leto, ko si se-
gamo v roko, pošiljamo čestitke, 
kupujemo darila in pozabljamo 
na vse, ka r nam je bilo v minu-
lem letu lepo in uspešno, težko 
ali nedosegljivo, ko snujemo no-
ve načrte ter se veselimo novih 
uspehov. 

Vsemu temu moramo pripi-
sovati več kot samo novoletni 
običaj. Pomislimo samo na 
otroke, kako vneto se pr iprav-
ljajo, da bi obdarili svoje učite-
ljice, mladeniče, ki hočejo pre-
senetiti s kartico dekle, v kolek-
tivih, k je r se medsebojno obda-
ru je jo sodelavci, v bolnišnicah, 
k jer obdaru je jo male pa tudi 
velike paciente, v JLA, k je r 
pre jmejo vsak dan nove kupe 
pošiljk za svoje l judi, na poštah, 
k j e r razdel ju je jo dnevno kupe 
pisem in zavitkov in odpravl ja -
jo nešteto brzojavk s čestitkami 
itd., pa bomo videli, da je izza 
vse te pozornosti le iskrena, do-
bra želja, da bi bilo dobro v 
novem letu vsem našim, ki jih 
poznamo, ki jih cenimo in spo-
štujemo, da bi nam ostali zdravi 
in enako naklonjeni kot so nam 
bili doslej. Skora j ni hiše v me-
stu in na podeželju, skora j ni 
vrat v še tako visoki in prost ra-
ni s tanovanjski ali poslovni 
zgradbi, kamor ne bi prišlo pi-
semce ali kartica, mogoče celo 
brzojav s pri jetnim novoletnim 

polno presenečenj; l j ud je se ra-
di spomnijo soljudi, ko jim je 
dobro, ko niso v stiski, drugi 
zopet ravno takra t . Na vlakih in 
v avtobusih, avionih in na lad jah 
jah, v osebnih avtomobilih, na 
motorj ih itd. potu je jo vsak dan 
mladi, odrasli in priletni križem 
po svetu in vsak išče svojega, 
pred tem pa so ob novem letu 
potovale misli ali pisma ter br-
zojavi. 

Vedno, ko se spomnimo ob 
novem letu svojih bližnjih, če 
jim je dobro ali slabo, če so do-
ma ali d rugje po svetu, če smo 
jim k a j p re j pisali ali ne, se 
spomnimo dni, ko so ob novo-
letnih dneh v času NOV mislili 
na naše l judi v deželah, k j e r ni 
bila vojna na f ron tah in v za-
ledju, k jer so zbirali za naše 
borce, za nj ihove družine, za 
u je tnike in internirance darila 
in so jih pošiljali na razne stra-
ni zasužnjene Evrope. To so bila 
pisma in darila, ki so prinašala 
več moralne moči kot dobrin, ki 
so budila v l judeh zaupanje na 
boljše, na svobodne dni, na lepa 
praznovanja novega leta, na 
družinsko srečo, na toplo ognji-
šče. In to smo tudi učakali. 
Zmagalo je l judstvo, ki je tako 
verovalo, ki se ni dalo ukloni-
ti v zaupanju v svobodoljuben 
svet. 

In danes, ko živimo v svobod-
ni domovini, socialistični Jugo-
slaviji, ko us tva r j amo in gra-
dimo, ko nas ne more nikdo 
preganjat i iz toplih domov, raz-
ganjat i naših družin in jih uni-

pomenil v težkem času mali za-
vitek. To je mednarodna pomoč 
l judstvom, k je r še živijo v po-
m a n j k a n j u . k j e r si želijo, da bi 
s s tar im letom tudi minilo vse 
tisto, kar jim jeml je moč in po-
gum, da bi ustvarili vse to, kar 
pot rebuje jo in kar zmorejo. Na-
ša domovina je bila vedno med 
tistimi v svetu, ki je poudar ja la , 
da mora jo naprednejša dežela 
pomagati tistim, ki so zaostale. 
In v OZN so slišali ta glas na-
ših in drugih predstavnikov in 
predlog ni več samo želja in do-
ber namen, ampak je že s tvar-
nost. 

N a j res prinese novo leto 
vsem narodom, ki še niso svo-
bodni, na jdraž je , ka r si želijo, 
svobodo, enakopravnost , b ra t -
stvo, pa si bodo radi sami 
us tvar ja l i ka r pot rebuje jo . N a j 
j im res bo' dotlej v pomoč vse, 
ka r j im da je moralno in fizično 
moč, da si bodo priborili in do-
živeli lepše in srečnejše dni. 

Naša želja vsem našim bra l -
cem, da bi bili tudi v pr ihod-
n j em letu 1964 zdravi, veseli in 
srečni, izvira iz srca vseh naših 
dopisnikov in sodelavcev, da bi 
občini, v naši domovini in v 
vsem delovnim l judem v naši 
svetu prineslo 1964. leto vsa za-
gotovila za mir, da bndo lahko 
mirno us tvar ja l i in uresničevali 
svoje načr te in to bo n j ihova 
sreča, to bo n j ihova uresničena 
dobra želja. 

Srečno in "veselo novo leto želi 
vsem 

UREDNIŠTVO 

M PLENUMU OBČINSKEGA ODBORA SZDL 

začetek javne obravnave 
družbenega 

plana za leto 1964 
P r e j š n j i torek. 24. decembra 1.1. je plenum občinskega od-

bora SZDL P t u j obravnaval poročilo PREDSEDNICE OBČIN-
SKE SKUPŠČINE PTUJ TOV. LOJZKE STROPNIK o predlogu 
plana za leto 1%4. 

Predsednica j e uvodoma okarak te r iz i ra la z n a č a j in vlogo 
d ružbenega plani ran ja v našem družbeno-ekonomskem življe-
n j u . nato pa j e Hala k ra tek pregled dosežkov v gospodarstvu 
v letu 196". Omenila j e pomen spremenjen ih lestvic za obraču-
n a v a n j e amort izaci je , ki vse bo l j p r i t i ska jo na več je izkorišča-
n j e proizvodnih kapacitet ter obravnava la s t a n j e tehnične 
opreml jenos t i p o d j e t i j v občini, prešla na povečevanje pro-
izvodnosti dela in na u v e l j a v l j a n j e vsega tistega v pod je t j i h . 
»DA BI HITREJE REŠEVALI VSE DRUŽBENE PROBLEME 
TER ZAC.OTOVILI RAST OSEBNEGA STANDARDA.« 

V n a d a l j e v a n j u j e obravnavala prehod na 42-urni delovni 
teden ter s tem v zvezi na pr ipravo s ta tutov delovnih organi-
zacij . nato pa j e prešla na o b r a v n a v a n j e problemov gospodar-
skih organizac i j v pogledu proizvodnje , deli tve dohodkov itd. 
Med drugim j e de j a l a : 

Produktivnost presega 
stopnjo osebni,h dohod-

kov 
Razvija/nje iin izboljševanje 

no t ran je delitve čistega dohod-
ka in - s i s t ema nagra jevan ja po 
delu je velikega pomena tako 
pri dvigu storilnosti dela kot 
u v a j a n j u 42-urnega tednika in 
pri višji mater ia lni osnovi ce-
lotne gospodarske organizacije, 
komune in vseh delovnih ljudi. 
Not ran ja delitev osebnega do-
hodka v kolektivih je tem po-
membnejša , ker je skora j v ce-
loti izključna zadeva delovnih 
kolektivov in nj ihovih upravn ih 
organov. Če v naši občini glo-
balno gledamo gibanje osebnega 
dohodka nasploh, se vidi velik 
napredek, tielovni kolektivi so 
se otresli začaranega kroga su-
hoparnih razgovorov o poveča-
n ju ali zmanjšan ju ta r i fn ih po-
stavk in so prešli k obravnavi 
tistih fak tor jev , ki mora jo za-

gotoviti posamezniku in kolek-
tivu kot celoti vse to. ka r je 
sam s svojim delom in uspehom 
doprinesel. Če pa podrobneje 
po panogah opazujemo gibanje 
osebnih dohodkov, vidimo, da 
neka j več kakor polovica indu-
str i jskih strok kaže, da s topnja 
produktivnosti presega stopnjo 
rednih povprečnih osebnih do-
hodkov. Negativna odstopanja 
pa ugotavl jamo pri industri j i 
gradbenega materiala, k j e r je 
razmer je povprečnih osebnih 
dohodkov napram fizičnemu ob-
segu proizvodnje 103:100 v ko-
rist osebnih dohodkov. Večja 
odstopanja so tudi v stroki les-
no-predelovalne indust r i je 
139:100, tekstilni industr i j i 
108:150 in še drugod. Vzroke teh 
neskladnosti mora jo na jp re j 
iskati vodilni l j ud j e in organi 
up rav l j an ja sami, pa tudi osta-
le s trokovne službe v občini. 
Tam, k je r so organi uprav l j an ja 
uspeli doseči boljši mehanizem 
delitve osebnega dohodka do 

poedinea, k j e r obsta ja dobra 
organizacija dela. tam ni takš-
nih odstopanj. Zato bodo mora-
le gospodarske organizacije s 
slabšo produkt ivnost jo naj t i 
vzroke, ki zavirajo dvig produk-
tivnosti, ki na jbo l j vpl ivajo na 
gibanje osebnih dohodkov. Nj i -
hove strokovne službe bi mora-
le analizirati gospodarjenje, 
pregledati kadrovsko s tanje , ea-
loge reprodukci jskega mate-
riala, skra tka poiskati bi mo-
rale vse rezerve v podje t j ih in 
izven njega, da bi se s tanje v 
teh gospodarskih organizacijah 
popravilo. Če pogledamo giba-
n je povprečnih osebnih dohod-
kov, ugotovimo, da imamo še 
mnogo gospodarskih organizacij 
z razponom osebnega dohodka 
od 10 do 15 tisoč d inar jev in 15 
do 20 tisoč dinar jev. 22 % je ta-
kih delovnih mest v razponu do 
20.000 dinar jev, to je 1 3 % več, 
kot je republiško povprečje, 
k je r je le 9 % takšnih mest. 
To je še visok odstotek, čeprav 
se je udeležba števila delavcev 
z osebnimi dohodki do 15.000 'di-
nar jev od j anua r j a do septem-
bra letos znižala od 16,3 % na 
6,7 %, je opaziti enako upadan j e 
tudi pri osnovah do 20.000 di-
nar jev. Večji skoki so pri večjih 
osnovah od 25.000 do 40.000 di-
nar jev ter tudi v višjih mejah 
od 50.000 d inar jev naprej . Kot 
vidimo, gre sicer za splošno na-
raščanje in premike v osebnih 
dohodkih iz nižjih osnov na viš-
je. vendar se mora jo organi 
upravl jan ja , predvsem pa s tro-
kovna vodstva v podjet j ih, t r u -
diti. da tudi h i t re je povečujejo 
najniž je osnove. Večji osebni 
dohodki so gotovo vplivali na 
bistveno manjšo f luktuaci jo de-

lovne sile. Pred vse subjekt ivne 
sile se postavlja naloga v letu 
1964, da moramo krenit i bis tve-
no napre j pri delitvi osebnega 
dohodka v poslovnih enotah, 
kar je doslej izvedlo le malo go-
spodarskih organizacij. Delav-
ski sveti tudi vse preveč sproti 
skora j na vsaki seji sp remin ja -
jo pravilnike o delitvi osebnih 
dohodkov z izgovorom, češ da so 
ga sprejeli — pa ga lahko tudi 
spremenijo. To je sicer točno, 
samo te spremembe mora jo iti 
po enakem zakonitem postopku 
tako, kot so bili pravilniki v za-
četku sprejeti . Nezakonito spre-
min j an j e pravilnika delitve 
osebnih dohodkov povzroča 
mnogokrat takšne premike de-
litve osebnih dohodkov znotra j 
kolektiva, ki n imajo objekt ivne 
osnove in ki povzročijo neraz-
položenje v samem kolektivu in 
v občini, vse to pa slabi odnose 
v kolektivu, posledica pa je po 
navadi padan je produktivnosti 
dela. 

Na kra tko in v grobih obrisih 
neka j številk za plan v letu 
1964, ki j e tudi že osnova prvega 
leta našega 7-letnega plana. 

Ob nada l jn jem razvi jan ju ne-
posrednega odločanja delovnih 
ljudi v delovnih organizacijah 
n a j bi dosegli cilje in naloge 
družbenega razvoja v naši obči-

ni v letu 1964. k ra jevnih in ob-
činskih skupnostih, v celotni 
družbeni proizvodnji in delitvi 
ter na področju družbenih služb. 

Na te j osnovi bi morali razvi-
jat i vse oblike t ra jnega poslov-
nega sodelovanja med delovni-
mi organizacijami in tako kre-
piti no t ran je vezi celotne druž-
bene reprodukci je na osnovi ne-
posrednih odločitev delovnih 
ljudi. 

Upoštevajoč naše mater ia lne 
možnosti in smernice splošne 
gospodarske politike, predvide-
vamo, da bo gospodarstvo p t u j -
ske občine nadal jevalo z enako 
in pospešeno dinamiko razvoja, 
kot jo ocenju jemo za letošnje 
leto. Glede na to v družbenem 
sektor ju računamo z 19 % pove-
čanjem obsega proizvodnje in 
storitev, in sicer v industri j i 
okrog 24 °/o, kmeti js tvu 13°/», 
gradbeništvu 12%, trgovini in 
gostinstvu 13 % ter obrti 20%. 
Na te j osnovi bo družbeni b ru -
to proizvod v letu znašal 43,543 
milijonov din: narodni dohodek 
pa po upoštevanju funkcionalne 
amortizacij? 17,840 milijonov ali 
15 % na oceno 1963. Na osnovi 
take gospodarske aktivnosti vseh 
gospodarskih panog se bo celot-
ni dohodek na prebivalca pove-
čal od 595.000 din na okrog 
670.000 din in narodni dohodek 

od 230.000 V l e tu 1963 n a 274 000 
din ali 360 S. I 

Industrija 
Iz planov industr i jskih gospo-

darskih organizacij povzamemo, 
da bo ta gospodarska panoga v 
povprečju brez tovarne glinice 
in a lumini ja povečala proizvod-
njo za okrog 12 %, sama Tovar -
na glinice in a lumini ja pa, kot 
pr ikazuje proizvodnjo tega pod-
je t ja republiški plan, za 30 %, 
industr i ja povprečno torej 24 %. 
Nekatera podjet ja proizvodnje v 
letu 1964 ne nampravaio pove-
čati, npr. Stroji lka, druga pa 
predvidevajo celo nekoliko zni-
žano kot npr. Petovia« in Ope-
karna«. Plan »Strojilke«, obrata 
Usnjarskega kombinata Konji-
ce, je precej problematičen. 

Po oceni za leto 1963 bo pred-
videni fizični obse^ komaj dose-
žen, f inančni plan pa le z 66 %. 
Za leto 1964 predvidevajo, da bo 
fizični obseg enak onemu iz leta 
1963, f inančno pa plan znižujejo 
za 6 2 % ocene 1963. V s t ruktur i 
celotnega dohodka se porabljen 
material znižuje celo na 32 %, 
znižuje pa se tudi delovna sila. 
in sicer od leta 1962 na 1963 za 
58 ljudi, od 1963 na 1964 pa za 
nadal jn j ih 16, skupno torej po 
združitvi za 16%. Pri vseh osta-

(Nadaljevanje na 2. strani) 



TE DNI 
PO SVETU 

Medtem ko se je nad mestom 
Berlinom razjasnilo ozračje vsa j 
za določen čas — po sporazumu 
med obema mestnima deloma 
smejo svojci, ki žive v zahod-
nem delu mesta, od 23. decem-
bra do 5. j anua r j a obiskati 
vzhodni Berlin, prvič po 28 me-
secih! — so se p rav te dni na 
Cipru spoprijeli predstavniki 
grške in turške nacionalne sku-
pine in zaostrili položaj tako, 
da je vlada morala uvesti obsed-
no s tanje . Iz vseh kra jev , k jer 
vlada koledarska zima, poroča-
jo, da je ta zares prevzela po-
veljs tvo v svoje roke in da prav 
nič ne prizanaša. 

• OBISK V PRAGI 
Jugoslovanski državni sekre-

ta r za zunan je zadeve Koča Po-
povič je opravil svoj obisk v 
češkoslovaškem glavnem mestu 
in v nekater ih zgodovinsko po-
membnih češkoslovaških kra j ih 
kot gost češkoslovaškega kole-
ga Davida. Obisk je predvjsem 
odraz pr i ja te l j s tva in pozitivne-
ga razvoja odnosov med obema 
deželama, ki so se posebno letos 
močno poglobila. Perspektive za 
razširi tev sodelovanja na vseh 
področjih so s tem še toliko več-
je. 

Generalna skupščina je te dni 
zaključila osemnajs to redno za-
sedanje z ugodnimi rezultati. 
Predvsem so prišle do izraza 
težnje, n a j bi se Vzhod in Zahod 
razgovarjaila z večjim realiz-
mom. Močno se je čutil vpliv 
pred kra tk im osvobojenih a f r i -
ških držav, k i so se zavzele za 
načela miro l jubne koeksistence 
in s tem okrepila na jbo l j n a -
predne sile v Združenih narodih, 
ki teže k miru in mednarodnem 
sodelovanju. 

Generalna skupščina je ugod-
no sprejela izjavo o svetovni t r -
govini in razvoju, izjavoo uki-
nitvi vseh oblik rasne diskrimi-
nacije, več priporočil za razoro-
žitev in sklep o sprejemu zahtev 
afr iških dežel po razširi tvi or -
ganov OZN. Večina je tudi ugod-
no ocenila moskovski sporazum 
o delni ustavitvi jedrskih poiz-
kusov, ki so razjasnil i ozračje 
med ZDA ilri SZ. To fe močan 
udarec tistim, ki si zamišl ja jo 
mi r le kot »mirovanje pod orož-
jem«. 

# RAHLO POPUŠČANJE 
Ameriški predsednik Johnson 

je v generalni skupščini in na 
tiskovnih konferencah dokazal, 
da namerava koraka t i po sto-
p in jah svojega tragično premi-
nulega prednika. 

Predvsem poudar ja , da bodo 
ZDA krepile mir in mednarod-
no sodelovanje. Nekoliko kal i jo 
t a pr izadevanja glasovi, češ da 
namerava Washington znova za-
ostriti odnose s Kubo, ki jih je 
pokojni Kennedy k a r se da b la-
ž i l venda r so tokra t t e pobude 
prišle od Venezuele zaradi sum-
niipenj, da Kuba pošilja venezu-

eiskim gverilcem, v bistvu orga-
nizirani levici, orožje. 

Mirnejši ton je letos imelo tu -
di »tradicionalno« decembrsko 
zasedanje ministrskega sveta 
Atlantskega pakta. Za svetovno 
javnost je bila brez dvoma n a j -
pomembnejša politična razprava 
o odnosih Vzhod-Zahod, poseb-
no ameriško ugodno stališče dp 
razgovorov s SZ, čemur sta v 
glavnem nasprotovala samo 
francoski in zahodnonemški zu-
nan j i minister, torej predstav-
nik »osi« Pariz-Bonn. Četudi 

so obravnavali vojaška vpraša-
n j a — Atlantski pakt je slednjič 
obrambna organizacija, nape r j e -
na proti Vzhodu, kot sama trdi 
— so vendar pri tem koraki 
m a n j »'bojeviti« kot kda j poprej. 
Tore j se kažejo tudi tu zname-
n ja boljših časov. 

# DALLASKI VOZEL 
Ob zakl jučku se dotaknimo še 

preiskave zločina v Dalasu. Po-
sebna komisija, ki ji načeluje 
predsednik ameriškega vrhov-
nega sodišča Warren, se je do-
slej t r ikra t sestala. Na zadnjem 
sestanku je precej obravnavala 
pr ipombe dr. Shawa, .češ da je 
prvi strel na predsednika prišel 
od sp reda j in torej ne izvira iz 
s tavbe k j e r n a j bi nan j prežal 
umor jen i Oswald Lee, kot to t r -
di dallaška policija in delno tudi 
federalni preiskovalni urad 
(FBI). To pomeni da sta morala 
biti n a j m a n j d v a atentator ja . 
Preiskava najviš je preiskoval-
ne avtoritete, posebne komisije, 
se tore j suče okrog bistva vpra-
šanja. Razumljivo je, da sodišče 
seda j ne dovoli morilcu Oswal-
da — Rubyju, da bi ga začasno 
oprostili s položeno kavcijo . . 

Med Lackovo in Trstenjakovo ulico v Ptuju je opravil mali žer-
jav ogromno delo za novo poslovno stavbo. — Izpraznil je ja-
mo za kletne prostore in za temelje 

S seje občinskega komi teja ZK Ormož 

Pomanjkanje visoko šolanega 
strokovnega kadra-

važen problem 
V šestih najpomembnejših gospodarskih organizacijah v 

občini je zaposlenih samo 11 strokovnjakov z višjo in visoko 
šolo, čeprav so potrebe mnogo večje. Treba bo pristopiti k 
sistematičnemu štipendiranju višje in visoko šolanega kadra. 
Po gospodarskih organizacijah se mora urediti kadrovska služ-
ba. Podjetja naj temeljito proučijo potrebe po strokovnem 
kadru, na osnovi perspektivnega razvoja podjetja. Poleg red-
nega šolanja je treba pospeševati tudi ostale oblike izobraže-
vanja, kot izredni študij, seminarje in tečaje za pridobivanje 
kvalifikacij. Štipendiranje se naj vrši v obliki kreditiranja, 
štipendirati j e treba predvsem ljudi iz prakse, ki so s svojim 
delom že doslej dokazali zanimanje do stroke in ki so politič-
no razgledani. Izmed šestih direktorjev gospodarskih orgnni-
zacij v občini nima nobeden, niti računovodja ustrezne šolske 
izobrazbe. 

Pre jšn j i ponedeljek popoldne 
je bila v >Abonentu< v Ormožu 
seja Občinskega komiteja ZK 
Ob tej priložnosti so razprav-
ljali o kadrovskih vprašanj ih 
šestih na jpomembne jš ih gospo-
darskih organizacij v občini. Po-
ročilo, katerega je sestavil in na 
seji prečital predsednik kadrov-
ske komisije pri Občinskem ko-
miteju ZK F r a n j o Križmančič, in 
iz poznejše razprave povzema-
mo^ da gospodarske organizaci-
je n imajo izdelanih perspektiv-
nih programov proizvodnje, am-
pak da plani ra jo iz leta v leto. 

Prav tu je vzrok, da ni izde-
lanih načrtov o perspektivnih 
potrebah po kadrih v gospodar-
skih organizacijah. Investicije, 
ki so jih podje t ja vlagala v 
gradnjo ali it redite v tega ali 

drugega objekta, so bile plani-
rane na premalo število strokov-
njakov, ali celo brez njih. Iz-
med šestih na jpomembnejših go-
spodarskih organizaci j v občini, 
kot so: Kmetijska zadruga, to-
varna »Jože Kerenčič«, gradbe-
no podje t je »Ograd«, trgovsko 
podjet je »Zarja«, Gostinsko pod-
jetje in Obr tno podje t je »Pe-
karna« na primer, nima nobe-
na gospodarska organizacija ta-
kega s trokovnjaka, ki bi se n a j 

iv podjet ju ukvar ja l s kadrovsko 
' problematiko. To pomembno 
delo so vse doslej opravljale per-
sonalne službe. Nekatera podjet-
ja so zaradi zanemarjene ka-
drovske službe in neživi jen jsiko 
izdelanih potreb po kadru in si-
stemizaciji mest, ki je prišlo v 
poštev v glavnem pri določanju 
akontacij , težko določala per-
spektivne potrebe po kadru. 
Glede na vse te težave je nujno, 
da podje t ja izdelajo svoj per-
spektivni program, s tem da se 
št ipendiranju daje večji pouda-
rek. Obrtniška in mojstrska 
miselnost, ki večkrat rodi odpor 
po novih strokovnjakih, bo tudi 
morala prenehati . 

Na seji so krit ično ocenili Go-
stinsko podjet je Ormož, ki mu 
man jka strokovni kader, vendar 
temu vprašanju kolektiv posve-
ča premalo skrbi. Menili so, da 
je slaba strokovnost in eviden-
ca v podje t ju omogočila posa-
meznikom, da je v podje t ju pri-
šlo do nekaterih pomanjkl j ivo-
sti. 

Štipendirati je treba 
več kandidatov 

Vrsta problemov, ki se pojav-
l j a jo predvsem v nekaterih go-
spodarskih organizaci jah v obči-
ni, bo z novimi strokovjaki od-
padla. V vseh omenjenih gospo-
darskih organizacijah je zapo-
slenih 1252 ljudi. Od zaposlenih 
je 11 s trokovnjakov z višjo iti 
visoko šolo in 71 l judi s srednjo 
šolo. Največ s trokovnjakov je 
zaposlenih v kmetijski zadrugi, 
m a n j pa v ostalih podjet j ih . Po 
ugotovitvah glede na potrebe 
strokovnega kadra v teh gospo-
darskih organizacijah pr imanj-
ku j e 68 s trokovnjakov z višjo 
in visoko šolo. Te potrebe po 
s t rokovnjakih bodo poleg indu-
strije porasle predvsem v kme-
tijstvu, k je se pr ičakuje v pri-
hodnj ih letih znatno povečanje 
družbenih obdelovalnih površin. 

V občini je teh šest delovnih 
organizaci j v letošnjem šolskem 
letu namenilo za potrebe šti-
pend i j približno 6 mili jonov di-
nar jev, ka r je glede na sedanje 
in perspektivne potrebe premalo. 

Glede na vse te težave so čla-
ni komiteja bili mnenja , da je 
t reba urediti kadrovsko službo 
v podjet j ih , ki bi n a j skrbela 
da bodo delovna mesta zasede-
na s pr imerno razgledanimi in 
sposobnimi s t rokovnjaki . To bo 
moč doseči le prek štipendira-
n j a višje in visoko šolanega 
strokovnega kadra . Nujno je, da 
pod je t j a na podlagi perspektiv-
nega razvoja podje t ja izdelajo 
program izobraževanja potreb-
nega kadra . Za kadre je t reba 
prav taiko dolgoročno investira-
ti kot ,v ostalo. Važno je, da se 
poleg rednega šolanja pospeši 
tudi izreden š tudi j in omogoči 

f>rek seminarjev in tečajev de-
avce kvalificirati . Skratka, vsa 

kadrovska politika podje t i j mo-
ra temeljiti na načelih kadrov-
ske politike Zveze komunistov. 

Seminar o sestavi zaključnih računov 
Društvo knj igovodi j v P tu ju , 

k i šteje prek 400 članov, redno 
skrbi za n j ihovo strokovno iz-
popolnjevanje . Nedvomno ima 
kader , zaposlen v te j de javno-
sti, na jveč dela ob koncu leta, 
ko se ses tavl ja jo zaključni r a -
čuni. Tako je druš tvo v ta na -
men organiziralo posvet o in-
venturah , ki ga je vodil tovariš 
Bauman, šef f inančne inšpekci-
je pri Službi družbenega k n j i -
govodstva NB Ptu j , nada l je se-
minar o sestavi ZR 1963 in se-
minar o enotnih kazalcih po-
slovnega uspeha gospodarskih 
organizacij. Seminar sta vodila 
dva tovariša iz ekonomsko-
tehnološkega biroja iz Zagreba. 
Udeležba na seminar ju , k j e r so 
udeleženci sprejeli tudi potreb-
na skripta, je bila dobra. Iz te -
ga izhaja, da je bil namen se-
mina r j a dosežen. Posebno zani-
miv je bil seminar za popis 
premoženja (inventuro) v šol-
skih zavodih, ki ga je vodil f i -
nančni inšpektor Rebernak Vla-
do. S prehodom na samostojno 
f inanc i ran je oziroma spreme-
njen način f inanc i ran ja šolstva 
postavlja vedno bolj v ospredje 
vodenje knjigovodstva in ostale 
evidence v šolah. Zaradi po-
manjk l j iv ih in še nejasnih 
predpisov za te dejavnosti vla-
da t uka j precej različnih gle-
dan j glede vodenja f inančne 
evidence, zato so taki posveti 
zelo važni in koristni, predvsem 
zaradi enotnega dela v komuni. 
Društvo bo skušalo v začetku 
j anua r j a organizirati še semi-
nar o zaključnih računih v šo-
lah. 

V druš tvu obsta ja tudi komi-
sija za pomoč pri izdelavi s ta -
tutov v gospodarskih organiza-
cijah, ki je vedno na razpolago, 
če kdo želi kakšno pomoč ali 
nasvet. O. P. 

Novoletno praznovanje v Ormožu 
Pred k ra tk im je Občinski od-

bor SZDL občine Ormož sklical 
posvet o organizaciji novoletne-
ga p raznovan ja v občini. Na se-
s tanku so ustanovili posebne 
k r a j e v n e štabe, ki bodo po k r a -
jevnih centrih pr ipravi l i vse po-
t rebno za novoletno praznova-
hje. Izložbe so že zato ustrezno 
okrasili. Za ..odrasle bodo orga-

nizirana si lvestrovanja, šole pa 
bodo priredile proslave po raz-
redih, ko bodo obdarila na jbo l j -
še učence. 

Občinski svet »Svobod« in 
prosvetnih društev pa bo v čast 
novoletnega praznika priredil 
otroško gledališko predstavo. V 
ta namen bo tudi Delavska un i -
verza predstavi la n e k a j filmov. 
Po delovnih organizacijah bodo 
sindikalne podružnice priredile 
spre jem za otroke, predsednik 
občinske skupščine pa bo spre-
jel na jbol j še pionir je osnovnih 
šol. Člani Občinskega odbora 
RK pa bodo obiskali socialno 
ogrožene otroke in jih bodo ob 
tej priložnosti obdarili. Šola 
Ormož bo priredila lutkovno 
predstavo, 

Začetek javne obravnave 
družbenega 

plana za leto 1964 
(Nadaljevanje s 1. strani) 

lih elementih delitve dohodka 
je tekazano l inearno znižanje za 
13%. 

»Petovia« živiMca indust r i ja 
u temel ju je znižanje 2°/o s tem, 
da bo vsfled predpisov morala 
preiti na vstelkleničenje pijač. 
Ker nima sredstev za potrebno 
modernizacijo obrata, bo morala 
povečati delovno sillo, medtem 
ko se bo fizični obseg proizvod-
n j e skrčil. Vnrašanie je, ali ni 
perspektivnejše glede na agrar-
no obeležje občine preusmeriti 
podjetje v predelavo in konzer-
viranje kmetijskih pridelkov? 

»Opekama« Zabjak znižanja 
fizičnega obsega in celotnega 
dohodka za 3 °/o ni utemelj i la . 

Plan Tetestilne tovarne je pri 
občinski skuipščini korigiran, 
ker smatra , da povečanje 2fi ®/o 
v letu 1964 zaradi znanih težav, 
s kater imi se pod je t j e že vse le-
to bori. ne bo uresničljivo. 

Nasprotno pa so planska 
predvidevanja v P tu jsk i t i skar-
ni preskromna, saj znaša pred-
videno povečanje le 2 %>. Delav-
ski svet bo moral t u k a j pre-
iskati še vse rezerve in plan po-
večati. 

Znatno povečanje pa plani ra-
ta TAP in »Delta«, slednja uva -
ja t re t jo izmeno. T A P pa raču-
na z razšir jenimi kapacitetami. 

Našteli smo le n e k a j primerov, 
ki kažejo na znižanje ali povi-
šanje plana. Konkre tno obrav-
navan je industr i je pa je znatno 
otežkočeno, ke r TGA svojega 
plana občini ni predložila, p red-
stavl ja pa na jveč jo postavko v 
bruto produktu občine in- vseh 
ostalih ekonomskih pokazate-
ljih, ki jih mora plan zajeti . 

Kmetijstvo 
Plani kmet i j sk ih gospodarskih 

organizacij p redvidevajo 12.9 %> 
povečanje vrednosti proizvod-
n j e na oceno 1963. Najviš j i od-
stotek povečanja izkazujeta K Z 
»Haloze« in KZ Lovrenc (ca. 21 
odst.), potem KZ »Jože Lacko« 
(19 odst.), zatem KZ Gorišnica 
(16.4 odst.) in Hajd ina (12,9 %). 
KK P t u j pa predvideva poveča-
n je za 10 odst. 

Bistveno vlogo socializacije 
vasi na našem območju ima po-
leg KZ Kmeti jski kombinat . Ta 
se mora vedno bolj poi avl jati 
na trgu kot na jveč j i blagovni 
oroizvajalec. Zato si mora sam 
in s pomočjo družbeno ter i to-
rialnih skupnosti us tva r j a t i vse 
pogoje za dosego teh ciljev. 
Primaren pri tem je odkup 
zemljišč kot najtrdnejša osnova 
za pridobivanje osnovnih suro-
vin, vzporedno pa z odkupom 
zemljišč ustvarjati pogoje za 
predelavo teh surovin v do-
končne proizvode. Odnosi med 
posameznimi stopn j ami proiz-
vodnje pa mora jo biti ure jeni 
tako, da se ustrezni de j a k u m u -
lacije, pre l i je naza j C!T p r imarne 
proizvodnji , in to v korist raz-
š i r jene reorodukci je in v korist 
osebnth dohodkov kolektiva. 

Vse zgoraj omenjeno pa za-
hteva: 

— n a k u p in melioracijo zem-
ljišč, 

— delovne pr iprave za p r i -
merno proizvodnjo ( farme p r a -
šičev, krav, molznic, p i t an je go-
veda), 

— ter predelovalno indust r i jo 
za meso. mleko in sladkor. 

Vzporedno z izgradnjo farm 
mora naglo teči odkup zemljišč 
na vsem območju komune, v le-
tu 1964 pa najmočneje v dolini 
Pesnice, kjer predvideva Kme-
tijski kombinat v 5 letih odku-
piti 3000 ha. Drugo važno pod-
ročje za odkup zemljišč je v ne-
posredni bližini na Turnišču, 
Pobrežju in v Vidmu. Pri inve-
s t i ran ju predelovalne industr i je 
za obe investiciji k lavne indu-
s t r i je in s ladkorne tovarne sam 
Kmeti jski kombinat ne bo zmo-
gel, zato bo potrebno ti dve in -
dustri j^ zgraditi v okviru pod-
ročne integracije s sosednjimi 
kombinati Ormož, Radgona. Te-
žave se po jav l ja jo pri izgradnji 
klavnice, ker je mariborska to-
varna mesnih izdelkov rekon-
struirala del svojih prostorov; 
sedaj tečejo razgovori med 
Kmet i j sk im kombinatom in to-
varno, občinami in zbornicami, 
ali nadal jevat i z gradnjo klavni-
ce v Mariboru ali pa v P tu ju , 
k j e r je proizvodni bazen. 

S tem pa še ni zaključen in-
vesticijski program v kmet i j -
stvu v letu 1964 in v nadal jn j ih ! 
letih, sa j izgradnja f a rm t e r j a še j 
rekonstrukci jo tovarne močnih! 
krmil. Ta tovarna zahteva inte-
gracijo — poslovno sodelovanje 
med Trgovskim podje t jem »Pe-
rutnino« in Kmet i jskim kombi-
natom in KZ, ker mora obema 
ta mešalnica služiti le kot usluž-
nostni obrat, ne pa kot obrat 
akumulacije . Pri kolektivih še 
niso doseženi sporazumi, vendar 
jih bomo morali doseči, saj se 
morata kolektiva zavedati, da 
sta le upravl ja lca družbenih 
sredstev in mora jo najracional-
neje poslovati v korist družbene 

. skupnosti. Ta rekonstrukcij« 
te r ja še nada l jn j ih 700,000.000 
dinarjev investicij. Današnji 
plenum naj tudi pomaga razči-
stiti, ali naj se še gradi druga 
farma brojlerjev za nadaljnjih 
2500 milijonov — ali na j kme-
tijske zadruge organizirajo moč-
nejše sodelovanje s pr ivatnimi 
kmeti jskimi proizvajalci. Ze 
sedanja zgrajena broj lerska f a r -
ma pa ter ja izgradnjo perutn i -
narske klavnice in hladilnice, 
ker so s tare hladilnice pri T r -
govskem podje t ju »Perutnina« 
p remajhne in tehnološko zasta-
rele. Investicijska vsota znaša 
okrog 400 milijonov dinar jev, 
načrti so v izdelavi. Za meliora-
cijo Pesnice so odobrena inve-
sticijska sredstva v znesku 3,5 
milijarde. Ta melioracija pa ter-
ja tudi izgradnjo mostov v 
vrednosti 80 milijonov dinar jev 
Občinskih sredstev. Okrog 50 
milijonov bi bilo potrebno inve-
sticijskih sredstev za mehaniza-
cijo v kmet i jskih zadrugah. 
V letu 1964 se bo zasadilo na 
okrog 80 ha površin v Krčevini 
pri Vurberku hitro rastočih dre-
ves. Vse večjo pozornost mora-
mo posvetiti podružabl janju pr i -
vatnih gozdov, samo ne z admi-
nistrat ivnimi ukrepi, ampak z 
ekonomskimi merami. 

Pr i vseh nalogah v kmet i j s tvu 
in gozdarstvu se bodo morale 
združiti vse napredne subjekt iv-
ne sile, k ra jevn i odbori SZDL, 
k ra jevne skupnosti, svet za 
kmeti js tvo in .gozdarstvo, sploh 
vse organizacije na terenu tako, 
da bi v nada l jn j ih neka j letih 
pridobil Kmeti jski kombinat 
10.000 ha obdelovalne zemlje in 
da bi pogozdili po planu predvi-
dene površine. 

Gradbeništvo 
V panogi gradbeništvo sta za-

jeti podjet j i »Drava« in P ro j ek -
tivni biro, ki povečujeta v po-
vprečju celotni dohodek za 12,3 
odstotka. Zavod po naročilu 
skupščine izdeluje analizo o 
združitvi podje t i j »Drava« in 
»Gradnje«. 

Promet 
»Agro transport« predvideva 

17-odstotno povečanje celotnega 
dohodka, kolikor omogočajo raz-
položljive kapacitete. 

Trgovina 
Trgovska podje t ja predvide-

va jo v povprečju 10% poveča-
n j e celotnega dohodka. Zanimi-
va je ugotovitev, da prek po-
vprečja povečujeta promet in 
celotni dohodek trgovski pod-
je t j i »Izbira« in »Merkur«, med-
tem ko za povprečjem nekoliko 
zaostarja »Panonija«, ki se poleg 
detaj l is t ične t rgovske dejavnost i 
u k v a r j a še z grosistično. 

Morda bi bilo prav, da orga-
ni up rav l j an ja , strokovna služ-
ba v Komunalni banki in občin-
ski skupščini proučijo, ali bi bilo 
še primerno v bodoče ohraniti 
pri tem podjetju obe vrsti trgo-
vanja. Tudi ostala trgovska de-
javnost izkazuje pr imeren po-
rast produktivnosti . Trgovska 
pod je t j a bi morala doseči spo-
razum o gradnj i skladišč ter 
uvesti boljšo specializacijo, to 
pa je mogoče doseči le z reorga-
nizacijo t rgovske mreže t e r z 
novo zgrajenimi prodajnimi p ro -
s to r i 

Več zunanj ih trgovskih orga-
nizacij želi odpirati svoje pro-
da ja lne v P tu ju . Pri tem so le 
redke, ki bi vložile svoj kapi -
tal v izgradnjo poslovnih pro-
storov, temveč hočejo le odpla-
čilo z najemnino. Dobro bi bilo, 
če bi po tem vprašan ju plenum 
dal svoja priporočila občinski 
skupščini. 

Gostinstvo 
Družbeni sektor gostinstva 

povečuje promet za 12,8 %>, nad 
povprečjem sta »Haloški biser« 
in letovišče »Grad Bori«, go-
stilna »Breg«, nekoliko zaostaja 
za povprečnim povečanjem, 
medtem ko gostilna »Beli križ« 
ne povečuje prometa v pr imer-
javi z oceno v letu 1963. J a v -
l ja jo se želje, ukiniti sobe za 
tu jce pri »Belem križu« in jih 
spremeniti v upravne prostore 
»Haloškega biserja«, gostinske 
lokale pa adaptirat i in spreme-
niti v trgovske. Kolektiv »Ha-
loškega biserja« bi moral pohi-
teti z najnujnejšimi adaptacija-
mi »Kavarne« in jo preurediti 
za namene družbene prehrane 
in točenje brezalkoholnih pijač, 
kar bi mnogo pripomoglo k 
prehrani delovnih ljudi pa tudi 
mladine. 

Obrt 
predvideva v letu 1964 v po-

vprečju z 19,7 povečanje ce-
lotnega dohodka. Nobena obrt-
na delavnica ne rrSrnerava zni-
žati obsega poslovanja. 

Po letošnjih dosežkih in pred-
videvanjih leto 1964 pr^dnia-

(Konec na 7. strani) 
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Preskromen brivsko-frizerski salon 
v Kidričevem 

V Tedniku z dne 13. decembra 
je bilo v rubriki »To in ono iz 
Kidričevega« napisano nekaj 
negativnih pripomb na račun 
Brivsko frizerskega salona Ki-
dričevo. 

Menimo, da ugotovitve pisca 
niso bile na mestu. Članek pri-
čenja s kritiko prostorov in sa-
lona nasploh. Ugotavlja, da je 
oprema dotrajala in da je vse 
skupaj preveč skromno m da 
tako dobimo vtis »za delavca je 
vse dobro«. Dalje t romrtrn, češ > 
da je nekdo imel dober namen, 
ko je ustanovil Brivsko frizer-
ski salon v Kidričevem, si pa 
kasneje ni več belil glave s 

t»provizorijem«. Zaključek član-
ka je pa ta, da bi delavski lokali , 
naj bili lepši. ^ , 

Prostori — dve izredno majh- • 
ni sobici, mišljeni za stanovanje . 
ali kaj podobnega — ne ttstre- -
zajo za lokal brivsko-frizerske-
ga salona. Zaradi vlage in ples-
ni, ki se nabere v teh prostorih, 
bo vsaka oprema zelo hitro do-

trajala. Brivsko-frizerski salon 
Kidričevo je dobil leta 1961 s 
priključitvijo k -brivsko-frizer-
skemu salonu v Ptuju ves in-
ventar nov. 

Zaposleni v tem salonu si že 
od leta 1950 dalje želijo boljših 
prostorov, vendar vsa prizade-
vanja v tej smeri še niso obro-
dila sadov. 

Odgovornost za to, da delav-
stvo Kidričevega nima lepšega 
salona, zadeva predvsem foru-
me, ki niso poskrbeli prostorov 
m tudi sanitarnih naprav. V 
dimih pogojih pa je salon storil 
vse, kar je bilo v njegovi moči. 

Mislimo, da bo končno po-
trebno ugoditi prebivalcem Ki-
dričevega in jim s pomočjo 
Startovanjske skupnosti urediti 
nova prostore za brivnico in če-
salnico, da ne omenjamo drugih 
prostorov, kot jih je omenil pi-
sec članka. 

Brivsko-frizerski salon 
Kidričevo 

Ptuj y daljavi 

Proslava dneva JLA 
JLA je letos proslavl jala že 

svoj 22. rojstni dan. Ze dvain-
dvajse t let je minilo od dne, ko 
sta decembra 1941 številnost 
part izanskih enot in nezadržen 
dotok vedno novih borcev 
ustvari la pogoje za ustanovitev 
1. proletarske br igade v m a j h -
nem mestecu Rudu v Sandžaku. 
Letos je 22. december v zvezi s 
praznovanjem 20-letnice zgo-
dovinskega II. zasedanja AVNOJ 
dobil še prav posebno svečano 
obeležje. 

Vsem tistim, ki so hoteM čim 
dostojne je in čim bol j svečano 
proslaviti dan JLA, so se p r i -
družile tudi p tu j ske s rednje šo-
le, ki ima jo v svoj učni program 
vključen tudi pouk predvo jaške 
vzgoje. Ze v četrtek, 19. decem-
bra 1963, so se di jaki gimnazi-
j a zbrali v dvorani p tu jskega 
kina, k j e r so sprejeli podpolkov-
nika JLA, prvoborea 1. prole-
tarske brigade, tov. Pan ta r ja , ki 
je spregovoril neka j besed o 
težkih dneh, preživel ih .v NOB, 
in književnika Drenovca, ki je 
vojna leta prebil v ZDA in tam 
s k u p a j s številnimi drugimi iz-
seljenci storil vse,' ka r je bilo 
mogoče, da bi pomagal par t izan-
skim borcem v domovini. Dre-
novac je prebra l poemo, ki jo 
je ves navdušen napisal ob po-
vra tku v svobodno, iz krvi r a -
stočo domovino. Dijaki so oba 
gosta navdušeno siprejeli in ju 
nagradi l i ' s pravimi ovacijami. 

Osrednja proslava za di jake 
vseh ptujskih srednj ih šol pa je 
bila v soboto, 21. decembra 1963, 
dopoldne prav tako v dvorani 
p tu jskega kina; prisostvovalo ji 
je skora j 300 obveznikov pred-
vojaške vzgoje. Za razliko od 
pre jšnj ih to leto proslava ni bi-
la na prostem pred gimnazij-
skim poslopjem, zato pa je tem-
bolj uspela. Po k ra j šem govoru, 
v katerem je tov. Pan ta r Cvet-
ko podal zgodovinski opis raz-
voja naše armade, so bile mno-
gim di jakom gimnazije, ESŠ in 
ASS podeljene nagrade in izre-
čene pohvale za vestno delo pri 
pouku predvojaške vzgoje. Po 
posrečeni zamisli je bil v pro-
slavo vključen tudi mehiški 
film »Vihar nad Mehiko«, ki so 
si ga udeleženci z zanimanjem 
ogledali. 

Vsi vemo, k a j skupnost danes 
zahteva od JLA; poleg obram-
be domovine so n jene glavne 
naloge: graditev socializma, šir-
jen je bratstva med jugoslovan-
skimi narodi in kulturni dvig 
mladega človeka. Te naloge 
opravlja armada danes že z ve-
likim uspehom. Upajmo, da bo I 
JLA vedno o h r a ^ 1 - obe-
ležje, ki ji jo je dala naša NOB 

Njen cilj ni vojna, temveč mir; 
to je v svojem govoru pottdaril 
tudi tov. Pan ta r : »Učimo in 
zgledujmo se ob naši NOB, pro-
učujemo jo . . . toda ne dovolimo, 
da bi se vojna k d a j koli pono-
vila!« 

Drago Šulek 

POROŠTVA IN 
VAŽNEJŠI ODLOKI 

OBČINE ORMOŽ 
Na zadnji seji občinske skup-

ščine so poslanci izglasovali po-
roštva za KZ »Kombinat -Jeru-
zalem«, Ormož, za 27 mili jonov 
dinarjev, Vodni skupnosti za 
porečje Drave, Maribor, v dveh 
zneskih za 97 milijonov 180 ti-
soč in za 48 milijonov 590 tisoč 
d inar jev ter Stanovanjski skup-
nosti Ormož za 3 mili jone d inar -
jev. Občinski poslanci so tudi 
na seji razpravl jal i o poročilu 
sveta za družbeni plan in f i n a n -
ce o izplačilih iz proračunske 
rezerve ter sprejeli neka j po-
membnih odlokov. 

Povrnejo se stroški 
prevozov učencev 

Tistim učencem osnovnih šol, 
ki s t anu je jo v občini Ormož in 
so nj ihova bivališča od šole od-
dal jena več kot štiri kilometre, 
se j im za prevoz v šolo in naza j 
od prvega decembra do 31. m a r -
ca pr ihodnjega leta povrne jo 
stroški prevozov. Sme pa šolski 
odbor šole, katero obiskuje 
učenec po tem odloku, povrniti 
stroške tistim učencem, kater ih 
s tanovanja so od šole oddal jena 
od 3 do 4 kilometre. Vendar se 
pri tem upošteva zdravstveno 
s tan je otroka. Sprejet je bil t u -
di odlok o p renehan ju ve l j av - ' 
nosti odloka o določitvi višine 
nadomestila za ku r j avo in s ta -
novanja učnemu in vzgojnemu 
osebju v občini. 

Ustanovljen je občinski 
zdravstveni investicijski 

sklad 
Zelo pomemben je odlok, ki 

predvideva ustanovitev občin-
skega zdravstvenega investicij-
skega sklada občine, v katerem 
se bodo zbirala sredstva za po-
trebe invest iranja zdravstvene- 1 

ga varstva. Sklad je pravna 
oseba, v -katerega se stekaio 
sredstva iz dohodkov zdravstve-
nih zavodov iz prispevka LZ do-

hodka, ki ga p lačuje jo lekarne, 
del amortizacij zdravstvenih 
zavodov, sredstva, ki jih vloži 
v sklad zdravstveni zavod za 
socialno zavarovanje, posojila, 
darila in drugi dohodki. Sklad 
nima svoje administracije, 
upravni odbor sklada pa se-
stavlja predsednik in 6 članov. 
Sklad posluje po svojih pravi-
lih in ima obvezno rezervo. 

Odlok o vinu in žganju 
Sprejet je bil tudi odlok o do-

ločitvi količin vina m žganja, ki 
ga smejo proizvajalci v občim 
oorabiti brez plačila prometne-
ga davka. Tako je določeno, da 

sme vsak nad 15 let star d r u -
žinski član doma porabiti 100 li-
trov vina brez plačila promet-
nega davka, žganja pa 5 hekto-
litrskih s topehj na vsakega nad 
18 let starega družinskega čla-
na. 

Srečno in uspehov polno, ve-
selo novo leto 1964 ter mnogo 
osebnega zadovoljstva vam želi 
Rudi Košir, poslovodja trgovine 

»ŽIVILA« Ptuj 

TEDNIKOV 
INTERVJU 
Načrti občine O r m o ž 

v prihodnjem letu 
Predsedniku občinske skupščine Ormož, Matiji Rateku 

smo glede družbenega načrta občina Ormož za p r i hodn j e le-
to postavili naslednja vprašanja: 

Kaj predvideva družbeni 
plan občine za prihodnje leto? 

Družbeni plan občine Orino/ 
za prihodnje leto temelji na do-
seženih uspehih v preteklih ob-
dobjih, predvsem pa na uspehu 
ki smo ga dosegli v gospodarski 
in v negospodarski dejavnosti 
v tekočem letu. Letos so zabele-
ženi precejšnji gospodarski 
uspehi v tovarni »Jože Keren-
čič«, pri trgovskem podjet ju 
»Zarja«, v obrtnem podjetni 
»Pekarna« in deloma tudi v KZ 
»Kombinat-Jeruzalem« Ormož. 
Precejšen gospodarski napredek 
je dokaz, da se kolektivi delov-
nih organizaci j zavedajo svo-
jih nalog. Pa tudi sicer so bili 
doseženi pomembni rezultati, 
kot je zgraditev mestnega vodo-
voda, bencinske črpalke, zdrav-
stvenega paviljona, 52-stanovanj-
skega bloka v Ormožu, šestorč-
ka v Podgorcih in opravl jena 
so bila zemeljska dela pri grad-
nji nekaterih cest. 

Družbeni plan občine za pri-
hodnje leto, ki je osnova za se-
demletni plan, predvideva na-
pram letu 1965 povečanje na-
rodnega dohodka za 18 odstot-
kov, v obrti za 22,8 odst., v za-
sebnem sektorju gospodarstva 
pa se bo narodni dohodek pove-
čal za 5 do 6 odstotkov. Na po-
večanje narodnega dohodka v 
prihodnjem letu bodo vplivali 
večji fizični obseg industri jske 
in kmetijske proizvodnje, večji 
blagovni promet v trgovini, go-
stinstvu, obrti , povečanje grad-
bene dejavnosti, izkoriščanje ne-
izkoriščenih notranj ih rezerv in 
vložene investicije. 

KOLIKO BO INVESTIRANO, 
V TRGOVINO IN 

V GRADBENIŠTVO? 
Fizični obseg družbene kme-

tijske proizvodnje se bo po pri-
hodnjeletnem družbenem pla-
nu povečal za 26 odst. Ta porast 
bo dosežen s povečanjem obde-
lovalnih površin in z izboljšavo 
agrotehničnih, agrokemičnih po-
stopkov, kot z uva jan jem popol-
nejše mehanizacije v poljedel-
stvu, v vinogradništvu in v sad-
jarski proizvodnji . 

Investicijske naložbe v občini 
bodo znašale v pr ihodnjem letu 
1 mil i jardo 817 milijonov dinar-
jev. Za potrebe kmet i js tva so v 
prihodnjem letu namenjena pre-
cejšnja sredstva. Za g radn jo go-
veje fa rme v Središču bo upo-
rabljenih 644 milijonov dinar-
jev, za dograditev vinske kleti 
in skladišč v Ormožu 681 mili-
jonov dinarjev, za n a k u p zem-
ljišč od zasebnikov 115 milijo-
nov dinarjev, za obnovo vino-
gradov in sadonosnikov 100 mi-
lijonov dinar jev in za nakup 
mehanizacije 81 milijonov di-
nar jev. Po družbenem planu n a j 
bi se narodni dohodek v kmeti j-
stvu povečal za 15 o d s t 

Pr ihodnje leto se bo blagov-
ni promet v občini povečal od 
9 do 10 odst., v trgovini na drob-
no za 11 do 12 odst., v trgovi-
ni na debelo pa predvidoma od 
4 do 5 odst. Pr ihodnje leto je 
predvidena gradnja trgovskega 
pavil jona v Podgorcih, ki bo ve-
ljal približno 25 milijonov di-
narjev, in kupili bodo tovornjak 
za 5 milijonov dinar jev ter po-
trebno opremo za trgovine za 
4,900 milijonov dinarjev. 

Največji porast zaposlenih je 
predviden pr ihodnje leto v grad-
beništvu, ki bo na novo zapo-
slilo 58 ljudi, industr i ja pa bo 
na novo zaposlila 59 l judi . 
Skratka zaposlenost v gospodar-
stvu se bo pr ihodnje leto pove-
čala za 8,5 odst., v negospodar-
n i dejavnosti pa za približno 
5 odst. Pr ihodnje leto bodo v 
mehanizacijo v gradbeništvu 
vložili približno 9 milijonov di-
narjev. 

KOLIKO SREDSTEV BO 
PRIHODNJE LETO SLO ZA 

RAZVOJ INDUSTRIJE, 
GOSTINSTVA IN TURIZMA? 

Kot predvideva družbeni plan, 
se bo narodni dohodek napram 
letos povečal v industriji ia 
57,7 odst. in v gostiustvu /a 
9,1 odst. Fizični obseg industrij-
ske proizvodnje bo povečan za 
72 odst.. Na tako močan vzpon 
povečanja bo predvsem vplivala 
tovarna »Jože Kerenčič« in 
Ol ja rna v Središču, ki bo pri-
hodnje leto vključila v obrato-
vanje mešalnico močnih krmil. 
V gostinstvo bo prihodnje leto 
vloženo precej sredstev v grad-
njo sodobnega gostišča, ki ga 
Ormož še nima. Ta gradnja je 
toliko bol j upravičena glede na 
hiter razvoj turizma, precejš-
nj ih potreb po prenočiščih v 
Ormožu, istočasno pa bo del no-
vozgrajenih prostorov namenje-
nih za družbeno prehrano. Za 
dograditev mizarskega obra ta v 
Središču so namenili 6 in pol 
milijona dinar jev in za sofinan-
ciranje poslovno s tanovanjske 
zgradbe z ureditvi jo slaščičarne 
v Ormožu 6 milijonov dinarjev. 

Od planiranih investicij 1,817 
milijonov dinar jev bo vloženo 
iz lokalnih virov približno 250 
milijonov dinarjev, od tega iz 
skladov podje t i j 160 milijonov 
dinar jev in 90 milijonov dinar-
jev iz sklada občine. 

Koliko sredstev je namenje-
nih za družbeni s tandard ob-
čanov in koliko za komunalno 
igradnjo? 

Na področjn s tanovanjske iz-
g radn je se bo v pr ihodnjem letu 
pričelo z gTadnjo poslovno sta-
novanjske zgradbe v novem de-
lu mestnega centra in pri Toma-
žu z g r a d n j o bloka za potrebe 
l judske milice in za učitelje. 

Za pr ihodnje leto je predvide-
na rekonst rukci ja odseka cesti-
šča Zerovinci—Ormož in zemelj-
ska dela ter asfa l t i ranje ceste 
skozi Središče. 

KAJ MENITE O RAZVOJU 
KULTURNO PROSVETNE 
DEJAVNOSTI V OBČINI? 
Res je, da je ku l tu rno pro-

svetna dejavnost v občini precej 
zaostala. Čeprav bo prihodnje 
leto več sredstev za pospešeni 
razvoj ku l turno prosvetne de-
javnosti v občini, pereč problem 
s tem ne bo rešen. Ta sredstva 
so predvsem namenjena za ure-
ditev knjižnic, čitalnic, za na-
k u p ustreznih knj ig in za dru-
ge kul turno prosvetne namene. 
Vsekakor pa bo treba posvetiti 
več skrbi izbiri f i lmov in izobra-
ževanju knj ižničar jev. Mislim, 
da bi bilo najboljše izobraževati 
knj ižničar je prek raznih preda-
v a n j in krožkov. Skratka, kul-
tu rno prosvetno dejavnost v ob-
čini je t reba sistematično reše-
vati in občane ku l tu rno uspo-
sabljat i , da bodo postali vse-
stransko razgledani, vedri in hu-
mani člani socialistične družbe. 
Pr ihodnje leto bomo tudi ure-
dili pod v prosvetni dvorani na 
Tomažu in organizirali podruž-
nici glasbenih šol na Tomažu in 
v Središču. 

IN SE ENO PRIVATNO 
VPRAŠANJE: KAJ SI ŽELITE 

V PRIHODNJEM LETU? 
Želim, da bi ob programu za 

prihodnje leto našli povsod, 
kamor se bomo obrnili za sred-
stva, dovolj razumevanja , da bi 
lahko uresničili sicer redno po-
stavljene načrte. 

Drago Rizman 



Z občnega zbora DPD Svoboda Ptu) 

VPRAŠANJE PTUJSKE GODBE 
V OSPREDJU 

Naš d ružben i r a z v o j je d a n e s 
prišel v obdobje , ko je šolska 
k a k o r tudi s t rokovna izobrazba 
izhodišče naše ve l ike poti — p o -
ti n a p r e d k a . Ze l j e in z a h t e v e po 
vse več j i sposobnost i de lovnega 
človeka, po čim h i t r e j š e m t e m -
pu ž i v l j e n j a n a l a g a j o naš i d r u ž -
bi ve l iko nalogo: poskrbe t i j e 
t reba , da človek ne bo pos ta l 
av tomat , pač pa bos ta os ta la 
n j egovo oko in u h o o d p r t a za 
ume tnos t in k u l t u r n o ž iv l j en je . 
Dvig k u l t u r e v naš i k o m u n i j e 
p r e d v s e m s k r b D P D »Svoboda«, 
P t u j , ki svo je delo že v r s t o le t 
bo l j alii m a n j u spešno o p r a v l j a . 

Na občnem zboru d n e 23. d e -
c e m b r a 1963 je d r u š t v o polagalo 
svo j le tni ob račun . Dokaz, d a 
z a n i m a n j e za d e j a v n o s t t ega s i -
cer množičnega d r u š t v a v P t u j u 
ni na jveč j e , je de j s tvo , d a se je 
l e tošn j i občni zbor začel z eno -
u r n o z a m u d o za rad i p r e m a j h n e 
udeležbe; p ro t i koncu p a se j e 
š tevi lo navzočih povečalo, talko 
da je zbor zak l juč i l de lo ob po l -
ni dvo ran i . 

Iz poročil p r e d s e d n i k a in t a j -
n ika ni bilo težko r azb ra t i , da 
se področ j e dela D P D »Svobo-
de« n e n e h n o širi, s a j ima d r u -
š tvo letos že e n a j s t sekci j , ki pa 
ne de l a jo vse tako, kot bi bi lo 
pot rebno. 

P t u j s k a godba na p iha la , ki 
jo vsi dobro poznamo,' se j e z n a -
šla v t ežkem položa ju : izgubi la 
je kape ln ika ozi roma d i r igen ta , 
močno se j e z m a n j š a l o š tevi lo 
č lanov in . . . Novi u p r a v n i o d -
bor je dobil nalogo, da na v sak 
način poskrb i za i zbo l j š an j e po -
loža ja ; u p a j m o , da m u bo to 
uspelo. V s e k a k o r pa bo t r e b a 
uresnič i t i p red log o u s t anov i tv i 
m l a d i n s k e godbe, t ako da v bo -
doče ne bo p r i m a n j k o v a l o n a -
ra šča ja . 

D r a m s k a sekc i ja bo po eno-
l e tnem m r t v i l u pos tavi la v bl iž-

n j i p r ihodnos t i na oder tr i dela . 
»Spanje« je bilo t o r e j le n a v i -
dezno, s a j se je sekc i ja poleg 
m a r l j i v i h p r i p r a v za l e tošn jo 
sezono u k v a r j a l a tud i z u spe -
lim »Pr lešk im gos t i iva jem«. 

Svo j e vel iko pos lans tvo j e 
dobro oprav i la g lasbena šola 
DPD »Svobode«, ki jo je ob isko-
valo ve l iko število mlad ih h a r -
mon ikašev in k i ta r i s tov . T o je 
bila ena izmed n a j b o l j de l avn ih 
sekci j . 

P l e sna sekci ja , ki s lavi že t r i -
le tnico obs to ja , j e »postavi la na 
noge« vel iko mlad ih plesalcev v 
svoj ih zače tn ih in n a d a l j e v a l n i h 
p lesnih t eča j ih . Delo na področ -
ju špor tnega p lesa pa je bilo za-
rad i začasnega splošnega m r t v i -
la v v s e j r epub l ik i z reduc i rano 
le na r e d n e t reninge , m e d t e m 
ko nas topov ni bilo veliko. 

Se in še bi l a h k o naš teva l i : 
da je p r i r e d i t v e n a sekci ja dob ro 
oprav i l a s v o j e naloge, da so se 
e spe ran t i s t i znašl i v t ežkem po-
ložaju, da je »Svoboda« poleg 
»Veselih P r l ekov« us tanov i l a 
novi jazz o r k e s t e r in t amfeura-
ško sekc i jo . . . 

Delo d r u š t v a j e t o r e j res za -
ora lo š i roko ledino. V t em so si 
bili edini člani sami k a k o r tudi 
p r e d s t a v n i k i mnog ih pol i t ičnih 
in gospodarsk ih o rgan izac i j t e r 
k u l t u r n i h us t anov , ki so vsi po-
trdil i , da je v našem r a z v o j u 
t r eba da t i k u l t u r i t ist i p o u d a r e k 
in podporo, ki j i po vse j p rav ic i 
p r i p a d a t a . 

Čep rav začetek ni bil nič k a j 
razvese l j iv , je pozne je občni 
zbor v e n d a r l e uspešno poteka l . 
Delo j e konča l v p r i j e t n e m 
vzduš ju ob p r o g r a m u , ki s ta ga 
p r ip r av i l a pevski zbor »Obr t -
nik« in p lesna sekc i ja »Svobo-
de«. Za še bo l j še r azpo ložen je pa 
so p r i r ed i t e l j i poskrbe l i s 
s k r o m n o zakusko . 

D. S. 

Koledar Slovenske 
izseljenske matice 

Slovenska izse l jenska mat ica 
v L j u b l j a n i je letos zopet izdala 
S lovenski izse l jenski ko leda r za 
1964. leto. K o l e d a r je u red i la 
Z ima V r š č a j s pomočjo Mile 
Senk in obsega 251 s t r an i kole-
d a r j a in t eks t a t e r n e k a j s t r an i 
oglasov. K n j i g a je n a t i s k a n a na 
f i n e m p a p i r j u in o p r e m l j e n a s 
š tev i ln imi p re l ep imi fo tog ra f i -
j ami . 

K o l e d a r s k e m u de lu sledi 
t eks tovni del, ki v s e b u j e novo-
le tno p ismo urednice , z u n a n j e -
poli t ični p reg led za leto 1963 
Draga K o š m r l j a , k r a t k e zgodo-
v inske preglede, ses tavek o no-
vi jugos lovansk i u s t av i dr . Jože-
ta Vi l fana , s e s t avek o k a t a s t r o -
f i v S k o p j u iin v r s t o d rug ih , 
ak tua ln ih , zan imivo p i san ih se-
s tavkov , ki op i su j e jo r azne p r e -
dele s lovenske domov ine in 
r a z n a pod roč j a de j avnos t i v 
n j e j : jezik in ume tnos t , i n d u -
s t r i jo in obr t , te lesno k u l t u r o in 
obiske izse l jencev v domovini . 
S k r a t k a , ko l eda r je za Slovenca 
v domovini zan imivo b r a n j e , k a j 
šele za izsel jenca na t u j e m . Za -
to toplo p r ipo ročamo vsem, ki 
i m a j o svojce v tu j in i , da j im 
poš l j e jo oz i roma na roč i jo ko le -
dar . 

Proslava dneva JLA 
na Ptujski gori 

V nedel jo , 22. d e c e m b r a 1.1., 
so tudi na P t u j s k i gori pr i redi l i 
p ros lavo ob obletnic i u s t a n o -
vi tve naše a r m a d e . V p re t e s -
nem raz redu se je zbra lo tol iko 
l judi , n e k d a n j i h borcev in d r u -
gih, m lad ine in p ion i r jev , da je 
bil p ros tor zaseden do z a d n j e g a 
kot ička. 

Mlad ina in p ion i r j i so p r i p r a -
vili p rog ram, ki so ga pr i so tn i 
toplo spreje l i . Po p r i r ed i tv i so 
se bivši borci in m lad ina v 
b l i žn jem lokalu ma lo poveseli l i . 

Tud i ta p r i r ed i t ev dokazu je , 
da i m a j o občan i tud i na P t u j s k i 
gori vese l je do dela na k u l t u r -
n o - p r o s v e t n e m področ ju . Vse-
k a k o r bi ga imeli več, če bi 
imeli za to p r i m e r n e j š i oros tor , 
k a k o r j e šolski razred . Mlad ina 
se na P t u j s k i gori n ima k a m 
dati , pa n a j se po tem kdo čudi, 
da začne z a h a j a t i v gost i lno. 
V e n d a r na P t u j s k i gori je p r o -
stor, ki bi, v s a j začasno, rešil 
to v p r a š a n j e . V občinski hiši 
bodo nekoč opremi l i poročno 
dvorano . Ali ne bi bilo mogoče 
odstopit i ta p ros to r mladini , da 
bi v n j e m p r ip r av i l a še k a k š n o 
p r i r ed i t ev? - o -

Zimski motiv z Desternika 
Vrsta problemov pred 

mladinsko občinsko konferenco 
v Ormožu 

V občini O r m o ž j e 16 m l a d i n s k i h ak t i vov z 980 č l an i — 
mlad ina n ima p ros to rov za s e s t a j a n j e — Mladin i j e t r e b a po-
s k r b e t i več ideološko-pol i t ičn ih . p r e d a v a n j — V s e s t r a n s k o raz-
g ledan ih mlad incev za v o d e n j e a k t i v o v v občini p r i m a n j k u j e , 
za to j e t r e b a tem nud i t i p r i m e r n o z n a n j e — V n e d e l j o ho ob-
č inska m l a d i n s k a k o n f e r e n r a , na k a t e r i bo n a k a z a n a v r s t a 
p rob lemov , p o m a n j k l j i v o s t i in uspehov de la m l a d i n e v občini , 
kot j e v r azgovo ru p o v e d a l s e k r e t a r o b č i n s k e g a k o m i t e j a ZMS 
obč ine O r m o ž F e l i k s V e r n i k . 

Čeprav je še p red k r a t k i m 
mladi s e k r e t a r s lekel vo j a šk i 
sukn j i č , se je poleg r e d n e za-
posl i tve v t ova rn i »Jože K e r e n -
čič« t eme l j i t o lotil z ah tevnega 
m l a d i n s k e g a pol i t ičnega dela . 
P r e d k o n f e r e n c o je po t r ebno se-
s tavi t i t eme l j i t o poročilo, za v r -
s to o d p r t i h p rob lemov je t r eba 
poiska t i r e š i t ve in m l a d i n o 
u sposab l j a t i te r u s m e r j a t i v d u -
hu social is t ičnega r azvo ja . 

V občini je 980 mlad incev 
č lanov ZMS, ki so v k l j u č e n i v 
16 akt iv ih , k a r j e glede na š te -
vi lo m lad ine v občini p remalo . 
Za to j e t r eba v bodoče p r i t eg -
niti v m l a d i n s k e v r s t e več m l a -
dincev in mlad ink , p r e d v s e m 
takih , ki so vdan i n a š e m u d r u ž -
b e n e m u r a z v o j u in ki so p r i -
p r a v l j e n i de la t i v mlad insk ih v r -
s tah . 

Posebno pereč p rob lem m l a -
d ine je v tem, da n i m a j o ak t iv i 
p r i m e r n i h pros torov za s e s t a j a -
n je , zato je n j i h o v o delo tol iko 
bol j otežkočeno. Bilo bi mogoče 
ta p rob lem reši t i v t is t ih k r a -
j evn ih cen t r ih , v k a t e r i h so 
osnovne šole, če "bi se l ahko 
mlad ina s e s t a j a l a v r az r edu ali 
pa v k u l t u r n o p rosve tn ih kot ič-
kih, k j e r je to seveda mogoče. 

V občini se opaža, da p r e d -
vsem mla j š i mlad in i p r i m a n j -
k u j e pol i t ično- ideološkega zna -
n ja , zato bomo moral i v bodoče 
več misli t i na i zob raževan j e 
mladine . To v p r a š a n j e pos t a j a 
toliko bolj kr i t ično, ke r bol jša 
mlad ina o d h a j a na šo l an je ali 

pa se zaposli v več j ih i n d u s t r i j -
skih cen t r ih izven občine. Zato 
je t r e b a v le tošn j i izobraževaln i 
sezoni mlad in i omogočit i več 
pol i t ičnih p r e d a v a n j in po po-
t rebi u s t anov i t i s e m i n a r j e . 

Tud i na le tn ih k o n f e r e n c a h 
mlad in sk ih ak t ivov v občini, ki 
so biile od 28. ok tob ra do 5. d e -
cembra , je bilo n a k a z a n i h m n o -
go p rob lemov . Zelo p o m e m b e n 
je p rob lem mlad ine , k i n e do -
konča popolne osemle tke in se 
zarad i tega ne m o r e vk l juč i t i v 
u k in v n a d a l j n j e šo lan je . Bilo 
bi na jbo l j š e , če bi t ak mlad inec 
n a d a l j e v a l s š o l a n j e m ne g lede 
na šoloobveznost v s e do časa, 
da dokonča popolno osemletko. 
Na l e tn ih k o n f e r e n c a h akt ivov 
je m l a d i n a izrazila žel jo po več-
j e m števi lu pol i t ičnih p r e d a v a n j 
t e r p r e d a v a n j iz k m e t i j s t v a in 
i n d u s t r i j e . Posebno ž ivahna r a z -
p r a v a je bila na le tni k o n f e r e n -
ci ak t iva v I v a n j k o v c i h , k j e r 
n a m e r a v a j o mlad inc i pr i tegni t i 
k de lu mlad ine vse n e a k t i v n e 
č lane ZMS. 

Š t i p e n d i r a n j u m l a d i n e v obči-
ni se posveča p r e c e j š n j a skrb , 
č e p r a v š t ipend i j e niso povsod 
dovo l j visoke. P r e d v s e m n e k a -
te r i s redn ješo lc i i m a j o nizke 
š t ipend i je . O občinski mlad insk i 
konfe renc i , ki bo v nede l jo 
29. d e c e m b r a t. 1., b o m o še po-
ročal i . 

EPIDEMIJA DIFTERIJE 
V LESKOVCU 

V okra ju Leskovac so zabeležili 
20 primerov dif ter i je . V občini 
Medvedja je zbolelo 14 otrok. Po 
mnen ju zdravnikov so še vedno v 
življenski nevarnosti t r i je otroci. 
Vzrok epidemije v Medvedji je 
v tem, ker niti letos niti p re j šn ja 
leta niso cepili otrok. Zavod za 
zdravstveno zaščito v Leskovcu 
je storil odločne ukrepe, da bi 
preprečil nada l jn je š i r jen je Te 
nevarne bolezni. 

POŽAR NA LADJI »ZEMUN« 
Gasilci z Reke in Bakra so s 

pomočjo posadke lokalizirali po-
žar. ki je izbruhnil na motorni 
ladji »Zemun« med plovbo iz pr i -
stanišča Bar v Bakar. Požar je 
izbruhnil sinoči v prvem skladi-
šču, k j e r je bil bombaž, ki ga je 
prevažala ta 1500-tonska ladja. 

Vzrokov požara še niso ugoto-
vili, prav tako tudi ne škode, do-
mnevajo pa. da bo le-ta i?redn 
velika predvsem na tovoru. 

DOSLEJ NiUM&NJŠI 
ZNESEK POMOČI TUJINI 

PREDSEDNIK JOIINSOtf DOBIL 
PRAVICO, DA ODLOČA O PRO-
DAJI KMETIJSKIH VIŠKOV SO-

CIALISTIČNIM DRŽAVAM 
VVASHINGTON, 26. dec. (Tan-

jug). — S formalnim glasovanjem 
v senatu o zakonu o pomoči tuj i -
ni, ki ho v ponedeljek, se bo kon-
čalo eno najdal jš ih povojnih za-
sedanj ameriškega kongresa. Hkra-
ti bodo izglasovali tudi enega na j -
bolj spornih zakonskih osnutkov 
z na jmanjš im zneskom za ekonom-
sko in vojaško pomoč tuj ini v 
zadnjih šestnajst ih letih. 

Predstavniški ' dom, ki je vztra-
jal pri prepovedi prodaje kmeti j -
skih viškov »komunistjčnim drža-
vam« v okviru zakona o pomoči 
tujini, je sinoči končno odobril 
višino pomoči in diskrecijsko pra-
vico predsednika, da odloča o smo-
trnosti takšne prodaje . 

Dol^a razprava v kongresu je 
zapustila težak vtis, poudar ja jo 
komentatorj i , ki sprejem tega za-
kona ne ocenjuje jo več niti za 
zmago niti za poraz administra-
cije. »Washington Post« sprašuje, 
kako bodo po vsem tem delovali 
republikanci v kongresu, ko bo 
le-ta razpravl ja l o zakonu o dr -
žavljanskih pravicah. 

ENOTNA 
TURISTIČNA ORGANIZACIJA 
Na področju celjskega okra ja 

delujeta dve področni turistični 
zvezi, to sta celjska, ki zajema 
ves nekdanj i celjski okraj , in do-
lenjska, ki zajema še nekatere na 
novo prikl jučene občine. Zaradi 
koordinacije in pravilne propa-
gandne politike bi bilo najbol je , 
da bi obstajala samo ena področ-
na zveza, v tem okviru pa na j bi 
bilo neka j medobčinskih turist ič-
nih zvez. Ta reorganizacija tur i -
stičnih organizacij je potrebna, 
zahteva pa seveda temelj i te ana-
lize. Z. 

CZP »POMURSKI TISK« PRO-
SLAVIL DESETO OBLETNICO 

OBSTOJA 
V. soboto je praznoval CZP »Po-

murski tisk« v Murski Soboti de-
seto obletnico svojega delovanja. 
Ob te j priložnosti so priredili pro-
slavo s kul turnim sporedom in 
razdelitvijo^ nagrad in diplom ti-
stim članom kolektiva, ki so v 
podje t ju že deset let. Na proslavi 
je govoril direktor CZP »Pomur-
ski tisk« Štefan Antalič. D. B. 

Feliks Vernik 



Z zasedanja v Cakovcu 

TEDEN NAS VSEH 
V so^jV^i. 21. decembra t 1. ie | 

bila v Cakovcu prva redna seja 
medobčinskega odbora b ra t s tva 
in p r i j a t e l j s t va Cakovec—Ptu j— ! 
Varaždvo. Na p r v j seji so izvo-
lili s edemčlansko predseds tvo 
in žsčr ta l i osnovne smernice za 
p rogram t r e t j ega tedna, bra ts t . 
va in p r i j a t e l j s t v a , ki bo v ob-
čini Caikovec od 23 do 29. pipri-
la 1964. Za predsednika medob-
činskega odbora je bil Izvoljen 
F r a n j o S?>"ičar. p redsednik Ob-
činskega s indikalnega sveta Ca-
kovec za p ^ n r ^ d c e H n i k a Alojz 
Levp "ič Ohč,!i""|,'"v<?a 
odbora s ind ika ta s tor i tvenih de-

javnos t : Cakovec, za s e k r e t a r j a 
odbora pa Mašan Sredanovič , 
t a j n i k Občinskega s ind ika lnega 
sveta Caikovec. Za ostale č lane 
p redseds tva so bili izvoljeni J o -
vica Jov ič in Rudi Posavec iz 
občine Varaždin ter S tane S ta -
nič iin Fel iks Bagar iz občine 
P t u j . I zvo l jeno predseds tvo je 
izvršni organ medobčinskega od -
bora z nalogo, da i zv r šu je sklepe 
iin u r e s n i č u j e p rog ram m e d o b -
činskega sodelovanja , in da p r i -
p rav l j a gradivo za zasedan ja od-
bora Odbor ie sklenil, da bo se-
dež odbora do konca leta v Ča-
kovcu na to pa vsako leto v ob-
čini, v ka ter i bo vsako n a s l e d n j e 
leto teden b ra t s tva in p r i j a t e l j -
s tva 

Medobčinski odbor b ra t s tva in 
p r i j a t e l j s t va je svojo p rvo se jo 
posvetil vsebini in p rog ramu 
t r e t j ega tedna b ra t s tva in p r i -
j a te l j s tva Cakovca. V n a v e d e -
nem tednu bo u resn ičeno geslo 
t reh občin: »Teden nas vseh. 
vsak dan. dan frseh!« To geslo 
je pe r spek t iva za n a d a l j n j e so-
de lovan j e med občinami. Posa -
mezne, v t ednu nas topa joče s k u -

n w bi n a j brile s ta lno povezane 
ter bi n a j r az š io l e svoje s reča-
n j e na vse leto. 

Caikovec ie dal pobudo naij bi 
bile p r i red i tve v okvi ru tedna 
bra t s tva in p r i j a t e l j s t va v vseh 
glavnih središčih Medž imur j a . 
ka r pomeni, da bodo k u l t u r n o -
umetn i ške skup ine gostovale ne 
samo v Cakovcu, t emveč tudi v 
Prelogu. Nedelišču M u r s k e m 
Središču in d r u g j e S tem se p r i -
'Vnja novo Je p o m e m b n e j š e ob-
dobje • medobč inskem sodelo-
v a n j u Občinski odbori s o ' n a 
cdiiij dni j oredl^gp n^ocrom^ 
dna. P redv idena so števiilma go-

s t o v a n j a d r a m s k i h skupin , p e v -
skih zborov fo lk lorn ih skup in , 
g lasbenih ansamb lov in š t ev i lna 
špo r tna t e k m o v a n j a P r o g r a m 
predv ideva , da se bo v okv i ru 
tedna zvrs t i lo nad tisoč n a s t o p a -
jočih z vseh občin, ka r pomeni , 
da pos t a j a teden množičen , Po-
udar i l i so. da si bodo vse tr i ob-
čine pr izadeva le da bodo p r i r e -
di tve na čim viš j i r avn i V ok -
v i ru tedna bo v Cakovcu r az s t a -
va d o k u m e n t o v o sode lovan ju 
med p r i j a t e l j sk imi občinami 
Cakovec—Ptu j—Varažd in in v r -
sta d rug ih p r i r ed i t ev . P t u j s k a 
občina bo zas topana s svo j imi 
s k u p i n a m i iz P t u j a , M a j š p e r k a 
in Gorišnice. d r a m s k e sekc i je iz 
P t u j a , Rogoznice in Ha jd ine , 
plesni ansambe l DPD »Svobode« 
P t u j , »Veseli Pr leki« in p lesna 
sekci ja , skup ina n a j b o l j š i h učen -
cev Glasbene šole P t u j in špo r t -
ne ekipe. 

Odbor je sklenil , da bo do-
končni p r o g r a m izobl ikovalo 
predseds tvo , predlog pa dalo še 
v r a z p r a v o obč insk im odborom 
bra t s tva in p r i j a t e l j s t v a . P r o -
g ram bo dokončno sp re j e t na 

| cirugi seji, ki bo koncem j a n u a r -
1 ja v Prelogu. 

Claini odbora so toplo pozdra -
' viild zamisel, da bi bilo sodelova-

n j e r azš i r j eno tudi izven okvi ra 
tedna bra t s tva in p r i j a t e l j s tva . 
Vse tri občine že ima jo p r i p r a v -
l j ene p rog rame z vseh področi j 
sode lovanja ter je odbor o tem 
podrobno razprav l j a l . Obl ike so-
de lovan ja so zelo zan imive Vsem 

! obl ikam bo dan poudarek mno-
žičnega razvedr i la , č e m u r bodo 

' moral i posvečati posebno pažnjo 
ses tav l ja l ci podrobnih p r o g r a -
mov. 

Medobčinski odbor je raz-
p r a v l j a l o mnogih obl ikah sode-
lovan ja z gospodarskega, k u l t u r -

j noiprosvetnega. f i zku l tu rnega 
| področja . s področja tu r izma, 

izobraževanja , mlad insk ih s r e -

čan j , s r e č a n j de lovnih ko lek t i -
vov itd. 

P r a v P t u j bi l ahko odiprl v r a -
ta za s t a lno sode lovan je med 
de lovnimi kolektivi . Po p rv i 
spodbud i bi delovni kolekt ivi 
lahko sami med seboj o rgan i -
zirali nadailjna d o g o v a r j a n j a . Vsi 
p rog rami pa m o r a j o biti o rgan i -
zirani tako, da bo vsem de lavcem 
omogočeno pr i sos tvovat i na r az -
nih p r i r ed i tvah . 

Medobčinski odbor je da i n a -
logo občinskim odborom b r a t -
s tva in p r i j a t e l j s t va , da podrob-
no p reuč i jo o snu tke d o k u m e n -
tov, ki bodo u re jeva l i m e d o b -
činsko sode lovanje . 

Medobčinski odbor b r a t s t va in 
p r i j a t e l j s t v a je poslal s p rve -
ga zasedan ja tovar išu Ti tu p r i -
srčno čes t i tko za dan Jugos lo -
v a n s k e l j u d s k e a r m a d e V n j e j 
nava ja , , da je cil j medobč inske -
ga odbora b ra t s tva in p r i j a t e l j -
stva, izvesti v ž iv l j en je b ra t s tvo 
in enotnost naših narodov, če-
m u r je tovariš Tito postavi l 
t eme l j e že pred vo jno in za k a r 
so se borili naši narodi v ča-
su revoluci je . M F — F B 

CAKOVEC — živahno mesto 

Delo P ujsbcga 
študentskega kluba 

P o t e k a že e n a j s t o leto, o d k a r 
je bil u s t a n o v l j e n v L j u b l j a n i 

1 P t u j s k i š tuden t sk i klub, ki po-
vezu je š tuden te iz ptujsike ob-
čine, ki š t u d i r a j o v L j u b l j a n i . 
Večina teh je konča la k a t e r o od 
p t u j s k i h s r e d n j i h šol. Š tevi lo 
k lubsk ih članov je v z adn j i h ne -
k a j letih padlo, ke r o d h a j a do-
bršen del d i j akov po končani 
s r e d n j i šoli na m a r i b o r s k e v iš -
je šole, k e r so po legi s o r a z m e r -
no blizu P t u j a . 

Člani P t u j s k e g a š tuden t skega 
k luba so se sestal i v petek, 20. 
decembra , na r e d n e m občnem 
zboru v pros tor ih p r a v n e f a k u l -
tete . Spomni l i so se svoi ih u s p e -
hov in .napak v p re t ek l em š t u -
d i j skem letu, ki je t r a j a l o od 
l anskega do le tošnjega • ok tobra , 
in spre je l i n e k a t e r e sk lepe za v 
p r i hodn j e . 

Iz poročila dosedan jega k l u b -
skega p r edsedn ika Vlada P o -
točnika , š tuden ta IV. l e tn ika 
e l ek t ro t ehn i ške f aku l t e t e , j e b i -
lo mogoče razbra t i , s ka t e r imi 
d e j a v n o s t m i so se u k v a r j a l i 
k lubsk i člani v p re tek lem letu. 

Delovala je soc ia lno-ekonom-
ska komis i ja , ki se je u k v a r j a l a 
p r e d v s e m s š t i pend i j ami in od -
nosom š t ipend i s t - š t ipend i to r . 

K l u b se je povezal s p t u j s k i -
mi m a t u r a n t i , ki j ih je v obl iki 

r azgovora seznani l s š t u d i j s k i -
mi pogoji na univerz i in z na-

| č inom š tuden t skega ž iv l jen ja . 
Člani so se udeležili dveh 

• dvodnevn ih izletov, obiskali so 
G o r e n j s k o in pa Ormož in J e -
ruza lem. 

Na pomlad so pr i redi l i gosto-
v a n j e š tuden t skega zabavnega 
zbora v p t u j s k e m gledališču. 

Bol je bi se mora l i ' povezati 
tudi z domač im k r a j e m s po-
moč jo t i ska in r ad ia pa tudi ? 
obiski v p t u j s k i h p o d j e t j i h . Od-
k a r je tov. F lor janč ič , ki je bil 
k lubsk i dopisnik, na de lovnem 
mes tu , od koder ne more več 
poročat i o k l u b s k e m delu, je 

l p r e n e h a l a i zha ja t i v T e d n i k u 
s t a lna š tuden t ska r u b r i k a ; t r e -
ba bi jo bilo obnovit i . 

Poslovili so se od ak t ivneg? 
k lubskega č lana in p r e j š n j e g a 
p redsedn ika M a r j a n a Borovša-

1 ka , abso lven ta e l ek t ro t ehn ike 
ki se bo zaradi š tud i j sk ih ob-

i veznost i p r e n e h a l . a k t i v n o ude.i-
s tvova t i in ki je dos le j velike 
p r i speva l h k l u b s k e m u nap red -
ku . 

i Novi odbor , ki so ga izvolili, 
! so pomladi l i z novimi člani in 
| m u zaželeli, da bi u spešno vodil 

P t u j s k i š tuden t sk i k lub . 
I A. Z. 

TONE ZNIDARIC: 

F I L I P 
( O b j a v l j a m o črtico, ki jo je 

nap i sa l r evo luc ionar Žn idar ič 
kot d i j ak p t u j s k e g imnaz i j e v 
d i j a š k e m listu »Rast« v l e tn iku 
1932/33, št. 1-2. Trudi l i smo se, 
da bi k j e iztaiknili k a k o š tevi lko 
tega lista iin s lednj ič našli m o r -
da ed ina o h r a n j e n a p r imera , 
š tevi lki 1-2, 3-4, l e tn ika 1932/33. 
Ob t e j pri ložnosti se z a h v a l j u j e -
mo tov. prof . Aliču, ki n a m je 
š tevi lki posodil, in obenem, da 
jih je oh ran i l v spomin na l i te-
r a r n o delo n a p r e d n e p t u j s k e 
mlad ine pred dva j s e t im i leti. Ce 
bodo č i ta te l j i želeli, bomo v n a -
šem listu obiavil i še l i t e r a rne 
p rvence d rug ih a v t o r j e v v »Ra-
sti«.) 

Okno je bilo na s teža j o d p r -
to. V sobo je dahn-ilo jut.ro, 
opojno in ož iv l ja joče in zajel jo 
je mehek val j u t r a n j e pesmi, jo 
napolni l do zadn jega kot ička in 
se naposled dotakni] rdečega, 
zabuhlega ušesa, ki je molelo 
izpod odeje . 

Toda p re rah la , p renezna je 
bila pesem zgodnj ih pevcev za 
s ta ro Fi l ipovo uho. Res se je ne-
k a j zganilo pod odejo, toda n a -
mesto Fil ipovega obraza je bu -
šila izpod n j e mesna ta , s sko-
d ran imi koc inami obras la noga. 

Mali pevci so se z za t egn jen im 
vzkl ikom ogorčenost i vzdignil i z 
ga l e r i j e sadn ih dreves , da se je 
vs ipa la rosa kako r dež na plo-
čevinas to polico pod oknom. 

K a j je bilo Fi l ipu p r e k r a s n o 
pole tno sonce, ko pa je bilo sa -
n j a t i — takole p r e t e g n j e n in 
udobno razpoložen po mehk i 
pos te l j i — o zgodn jem j u t r a -
n j e m po tovan ju še lepše. 

Sonce je žarelo in pilo roso z 
m o k r i h dreves . M u h e so se r az -
živele; za pol u r e je že šumelo 
k a k o r v p a n j u ; m u h e so dobi-

va le svojo moč, k a k o r p rav i jo . 
Na ve rand i s t a rega s k e d n j a se 

je p re tegni l m a č e k ; vzbudi lo ga 
je sonce, ki je pr i svet i lo na n j e -
govo ležišče. 

Grozno s t a r a je m o r a l a biti 
Fi l ipova k m e t i j a . Sredi dvor i -
šča j e i zh lapeva lo og romno m o r -
je gnojn ice ; od desnega brega 
proti s redini pa se je n a m a k a l 
ve l ikanski sk lad gnoja , h k a t e -
r e m u je bilo p r i s lon jeno še r az -
d r a p a n o s t ranišče . 

Od s t ran i šča do Fi l ipovega 
okna in celo do Fi l ipa samega 
se je s p r e h a j a l a cela kolona 
muh . N j ihova obleka je bila r j a -
va k a k o r pri pr idni čebelici, 
obloženi s cve tn im p r a h o m . To-
da k l j u b t emu jih l j u d j e od sile 
sovraži jo . 

P r a v pri oknu se je od t rga la 
od dolge proces i je ena teh r j a -
vih živalic, zabrenča la v t reh 
dolgih lokih po sobi in se spu -
stila n a r a v n o s t na konec nosu, 
ki je tiščal iz r j u h . T u r a m bila 
ne n e v a r n a ne naporna , ka j t i 
nos je bil r az j eden od koz, raz -
b razdan in šk rb inas t , pa zaradi 
tega ni bil nič m a n j ozek in ši-
lja.st, kakor bi mogoče kdo pr i -
čakoval , t emveč se je končava l 
v mesna to kepo in nedoločna 
prof i lna čr ta je zavi ja la j ako 
počasi in se i zgubl ja la v dve ve-
l ikanski p r e d j a m i . 

N e k a j časa se je s p r e h a j a l a 
r j a v a živalica po m a s t n e m g re -
benu, na to pa se je n e n a d o m a 
ustavi la , se razgledala , potegni -
la s p r e d n j i m a nogama p a r k r a t 
prek glave, podvila g lavo in se 
kako r nora zari la v rdeči s tvor . 
Pr i t em k r u t e m poče t ju je v la -
dala v sobi moreča t iš ina. 

Nenadoma pa se je izprožila 
Fil ipova desnica in lopnila po 
nosu, da je odm~- ' n e d raz-
sušenimi o m a r a m i . 

»Ne boš m e žrla, nesnaga,« je 
zagodel v s p a n j u . 

Po nosu se je pocedi la k r i in 
se razlezla med brki . M u h a je 
ležala zgne tena na r j u h i . 

Omeni t i m o r a m , da so bili 
Fi l ipovi b rk i posebrfost. 

Vsak dan okrog osme je nesel 
Fi l ip v t rg šo lskemu u p r a v i t e -
l ju dve kangli ml ka ; za n j i m 
pa so se drl i šo la r j i in kr iča l i na 
vse grlo, da bi j im posodil svojo 
ščetko za čevlje . Ali F i l ip je bil 
p redobra duša, da bi se jezil. 

Njegovi b rk i — ščetka za čev-
lje, k a k o r so j ih krs t i l i šolar j i , 
so bili poh levno pobešeni , r u -
meni kako r sveža pšenična s l a -
ma, tudi debele in r a v n e so b i -
le kocine k a k o r s lama, t ako da 
so bile tam, k j e r so se pobesi le 
na usta , s k o r a j p re loml jene . 

Tudi lasje , s k r b n o razde l j en i 
v dve polovici z dolgo, belo p r e -
čo, so bili s l amna t i in ve l i kan -
ske obrvi tudi . In še n e k a j : t i -
sta dolga, bela preča ni šla od 
čela do t emena , kako r gre pri 
večini l judi s f r izuro, t emveč se 
je bočila od levega ušesa p reko 
t emena do desnega . 

Ah, ubogi Filip, ves je bil k a -
kor iz s l ame Berač Bošt jan , ki 
pr ide vsako leto e n k r a t — na 
Urbanovo — na žegnanje , je t r -
dil, da je tudi pod Fi l ipovimi 
lasmi sama s lama. 

Mogoče je be rač zato sodil t a -
ko, ker je v n jegovih očeh bila 
Fil ipova n e n a v a d n a preča ne -
u m n a domislica, mogoče zaradi 
česa d rugega . Vem le to, da je 
bil Filip j ako dober človek, ple-
meni t in nač i tan kako r ma lo -
kdo. 

Ko som hodil v p rvo šolo. mi 
je podari l vso rev i jo s lovenske 
umetnos t i . 

»Vidiš, to je edina naša u m e t -
nostna revi ja . Revni smo na 
tem polju.« 

T a k r a t sem se čudil, kako m o -
re, navidez t ako prepros t in ne -
veden človek, poznat i našo 
umetnos t . 

P red leto-n me je povabi l v 
svojo hišo — a e bom je opiso-

val, bi la je t aka , k a k r š n e so po -
n a v a d i vse k m e č k e h iše — in 
pr inese l cel k rožnik sad ja . 

»To je iz mojega ma lega s a -
d o v n j a k a za hišo,« je m e h k o 
povedal . »Kakor vidiš, i m a m 
zves te in h u d e čuvaje .« 

P r i t em je pokaza l na belo 
otekl ino, ki se mu je razlezla 
čez celo levo oko, in se n a s m e h -
nil: 

»Sršen m e je.« 
Na to je poiskal k l j uček za 

počrne l im o s r e d n j i m t r a m o m na 
s t ropu in odprl rdečo, če šn j evo 
omaro . Do t e d a j sem mislil , da 
je to n a v a d n a o m a r a — v kotu 
je visela Fi l ipova č rna , p r a z -
nična obleka, poleg pa d r u g e 
vsakdanje ; - d a l j e prot i l evemu 
kotu ov ra tn i ce — n a j p r e j čiste, 
iz l ikane, na to ponošene; zgora j 
so viseli k lobuki , ob s t r aneh 
dežniki , spoda j v p reda lu s k r b -
no zložene s ra jce , pod n j imi li-
s t ine, ška t l e in pap i r in na dnu 
pod p a p i r j e m je ležal v k a k š -
nem kotu z a d r g n j e n mošnj iček . 

Ko je Fi l ip stopil od omare , 
sem se po pravic i začudil . P r e d 
m a n o je s ta la p r a v a bibl io teka 
— k n j i g e v vseh mogočih veza -
vah , poševno zložene, s k o r a j 
s t i sn j ene v p reda l ih in vsaka je 
imela na g o r n j e m koncu h r b t a 
bel l istek s š tevi lko. 

Obje l bi možaka . Bol j so m e 
razvesel i le te k n j i g e k a k o r n a -
p i h n j e n mošn j i ček na d n u p r e -
dala . On pa se je s m e h l j a l in 
me gledal . 

Še bol j sem se začudil , ko m e 
je vedel k omar i in mi z glasom, 
poln im dobro te , ukaza l : 

»Naloži, kol ikor moreš!« 
Grabi l sem mrzl ično po k n j i -

gah, izbiral n a j l e p š e in n a j d e -
belejše , k a j t i držal sem se še 
s ta rega p rav i l a : »Cim več je 
knj ige , t e m več ja modrost .« 
hotel oditi, lepo sem se mu za-

N a t o v o r j e n p rek glave sem 
hval i l in se poslovil, toda pri 
v r a t i h me je Fi l ip poklical . Vi-
del sem, da je pos ta l n jegov 
obraz znenada žalosten. 

(Konec p r ihodnj ič ) 



O b n o v l j e n a š o l a v Ž e t a l a h 
Nedel ja , 22. decembra 196"?. in leto 196"» sploh pomeni za 

šolo v Zetalah, za n jeno »čiteljstvo. učence in starše časovni 
mejnik med p re j šn j imi napori in pr izadevanj i kra jevnih fak-
tor jev tega lepega, vendar od gospodarskega in ostalih cen-
trov oddal jenega haloškega predela p tu j ske občine ter med 
sedanj imi napori , da bi spravil med drugim tudi svojo šolo 
na višjo raven. To jim je končno uspelo ob razumevanju in 
podpori občinske skupščine z dodeli tvi jo primernih sredstev 
za te namene in TGA »Boris Kidrič«, Kidričevo, ki j im je dalo 
glede na pa t ronat večjo dotacijo. 

V šolski kroniki bo opisano to 
leto in ta dan, v spomin mla j -
šim rodovom, da bodo lahko ugo-
tavljali razliko med skrbjo za 
šolanje otrok v času med usta-
novitvijo te šole 1812. leta do 
osvoboditve in v" času po osvo-
boditvi do danes, pa tudi razli-
ko med položajem učiteljstva na 
podeželju nekoč in danes. Šola 
v Zetalah je med tistimi šolami 
v občini, ki jim je uspelo obva-
rovati svojo kroniko čez vse tež-
ke čase in jo iz leta v leto na-
dal jujejo. 

Dobro pripravljena 
akademija 

Program akademije, ki jo je 
pripravilo učiteljstvo skupno z 
učenci in je bila v prosvetni dvo-
rani v navzočnosti nad 150 star-
šev in gostov, je bil prirejen za 
tri slovesnosti, in sicer za 150-
letnico šole, za dan JLA in za 
otvoritev obnovljene šole. Nav-
dušenje za vsako točko so pri-
sotni izrazili z aplavzom. V na-
govoru pred akademijo je po-
zdravil navzoče odbornik občin-
ske skupščine Ludvik Jerič. 

V šoli ie nnv0ril 
upravitelj 

Ob otvoritvi šole je( opisal šol-
ski upravi tel j Franc Zerak raz-

vojno pot te šole od 1812. leta 
dalje. Pri tem je poudaril vrline 
l judstva z območja te šole, ki se 
je rado navdušilo za prave, l jud-
ske učitelje, ki so učili njihove 
otroke iz l jubezni do njihovih 
krajev, do rodne grude in do 
njihove materinščine slovenšči-
ne (Boltažar Reich, Josip Kodre; 
Mirko Dujc, Božo in Zora To-
mažič, Karolina Kodela itd.), na 
drugi s trani pa so tudi enotno 
protestirali proti drugim, ki so 
opravljal i svoje delo s prezirom 
do kraja , do l judstva in do n j i -
hovega jezika, pa ne glede na to, 
ali je biti iz duhovniškega (Trat-
nik) ali učiteljskega stanu (Brez-
nik); enako je bilo pozneje pro-
ti okupator jevemu učiteljstvu. 
Pri l judstvu in k ra ju naklonje-
nih učiteljih je k r a j občutil tudi 
njihovo prizadevnost, da se je 
šola razvila iz eriorazredne v 
petrazredno. Namen okupator-
jev v naših šolah je znan: izko-
renin jenje materinščine in vsi-
l jevanje nemščine. Znane so tu-
di posledice teh poskusov, ki jih 
čutijo v življenju nekateri ta-
kratni šolarji še danes. Po os-
voboditvi je bilo potrebnega 
mnogo truda in vztrajnega dela 
starejšega in mlajšega učitelj-
stva. da so doseženi zaželjeni 
uspehi. 

Uspehi in problemi šole 
na grafikonih 

Upravitelj Zerak je še z gra-
fikoni prikazal razvojno pot šo-
le po osvoboditvi, obiskovanje 
šole, uspehe, število učiteljstva 
in materialna sredstva iz občin-
skih' skladov, pri tem pa je pod-
črtal tudi pomoč TGA »Boris 
Kidrič« Kidričevo, ki je prevze-
la varstvo nad to šolo in ji po-
maga po svojih močeh. Razve-
seljive so ugotovitve, da se star-
ši vedno bolj zanimajo za uspeš-
no šolanje svojih otrok in da je 
pokazala občinska skupščina 
Ptuj vse razumevanje za izbolj-
šanje stanja te šole. Ob vseh 

doseženih uspehih in napredku 
zanima vse skupaj le še to, kdaj 
bo mogoče zasesti nezasedena 
učiteljska mesta v šolah v ptuj-
ski občini in s tem tudi v šoli v 
Zetalah. Za sedaj se ne morejo 
Zetale nuditi mladim učiteljem 
ugodnosti, ki jim jih lahko nu-
dijo industrijski in ostali centri, 
vendar upajo, da tudi to ne bo 
več dolgo problem. Vsa izvaja-
nja upravitelja Žeraka so bila 
zanimiva. 

Veseli smo vsakega 
uspeha 

V imenu občinske skupščine 
je spregovoril namesto predsed-
nice Lojzke Stropnikove, ki se 
zaradi bolezni slovesnosti ni mo-
gla udeležiti, Andrej Mršek, 
predsednik občinskega sklada za 
šolstvo, ki je med drugim po-
udaril da je več kot razveselj iv 
vsak napredek, kjerkoli je v ob-

čini; ta pomeni le začetek ali na -
dal jevanje reševanja važnih 
vprašanj , kj so v zvezi z živ-
ljenjsko ravnijo delovnih ljudi 
na podeželju in v mestu. 

V občini se ustvarjajo letno 
milijarde narodnega dohodka, 
ko pa je potrebno razdeljevati 
zbrana sredstva za potrebe skup-
nosti, se je težko odločiti, kate-
rim potrebam bi morali priznati 
prednost in katerim krajem ter 
ljudem, ko pa je ogromno po-
treb. Ko je za korak dalje šol-
stvo, se oglasi socialno varstvo, 
zdravstvo, drugje vprašanje cest, 
melioracij itd. Nekaj je zado-
voljnih, ostali pa morajo čakati. 

Po objektivnem ocenjevanju 

vseh doseženih uspehov pa je le 
potrebno priznati, da je bilo v 
dosedanjih letih po osvoboditvi 
ogromno storjenega. Marsikate-
ra zgradba je obnovljena, m a r -
sikatera je zrastla iz zemlje, mar-
sikatero novo delovno mesto so 
zasedli mladi l j ud j e iz vseh p re -
delov občine. Elektrika je za-
svetila po vseh raztresenih nase-
lj ih in zaselkih po hr ibih in 
ravninah. Od vseh s t rani se že 
sliiši vesela pesem po radiu. Srno 
pa pri marsičem le še na začet-
ku poti. Še in še bo naše l jud-
stvo us tvar ja lo in pr i deli tvah iz 
skupnih sredstev svetom in ob-
činski skupščine ne bo lahko. 

Končno je čestital Andrej 
Mršek učiteljstvu, šolskemu od-
boru in prebivalstvu z območja 
šole Zetale, da so tako strnjeni 
okrog skrbi za učni napredek svo-
jih otrok in jim je želel tudi v 
bodoče mnogo uspehov. Z vsem 
tem je izrazil tudi mnenje in do-
bre želje ostalih navzročih gostov: 
predstavnikov Jožeta Stropnika, 
Frida Klančnika, Franja Hri-
bernika in Fraitca Fiderška. 

Ljudje so ostali enako 
dobrosrčni 

Povabilu na proslavo sta se 
odzvala Božidar in Zora Toma-
žič, ki sta učila v šoli v Zetalah 
od 1928. do 1937. leta. Ostali po-
vabljenci glede na neugodne 
prometne zveze niso mogli pri-
ti. Imenovana so prebivalci iz 
Zetal in okolice izredno prisrč-
no sprejeli. Enaka prisrčnost je 
bila namenjena tudi ostaiim. pa 
jih žal ni bilo. Tomažičeva sta 
priznala, da V velika razlika 
med takratno in sedanjo šolo. 
Od stare šole so ostali le zido-
vi. drugo pa je vse novo. sodob-
no urejeno. Razveseljiva tudi 
za njiju pa je predvsem ugoto-
vitev. da je tudi mlajši rod lju-
di iz Zetal in okolice enako do-
brosrčen in da rad prepeva kot 
takrat, ko je on. Božidar Toma-
žič, dosegel v Sloveniji s šolskim 
pevskim zborom na mladinskem 
festivalu 1934. leta druso mesto 
in je z njim večkrat uspelo na-
stopal v Rog?" ; Slatini 

Tomažičeva še veseli da l jud-
je iz Zetal pravijno ocenjuje jo 
nov; čas velikih zahtev in potrpb 
nagleea razvoja, in da se mu 
tudi pr i lagajajo v tem. da izpol-
n ju je jo doma svoje nalogp in da 
odhaja jo mlajši v razne «lužbe. 
k jer vel jajo kot pridni in vestni 
delavci. 

V vsej slovesnosti se ip odra-
žalo notranje zadovoljstvo vseh 
navzočih domačinov m gostov 
ob novem napredku Zetal v ko-
rist najmlajš ih . Enako kot tega 
bodo veseli nadal^mih uspehov, 
h katerim bodo tudi sami pri-
spevali po svojih močeh. 

VJ. 

Obnovljena šola v Zetalah 

Oh otvoritvi obnovl jene šole v Žetalah 

Pariško srečanje po 25 letih 
V Špani jo in naza j grede sem 

se v Parizu srečal « Prežihovim 
Vorancem, Tomom Brejcem in 
Borisom Kidričem. Takih sre-
čanj to pot po ver kot 25 letih 
ni moglo biti. Našel pa sem še 
vendar dva tovariša, s kater i -
ma sem obnavljal spomine na 
skupno delo pred 1 To sta 
Johnny Friedlaender, ki je do-
bil na mednarodnem grafičnem 
bienalu v Ljubl jan i prvo na-
grado, in njegova žena Friedel 
Hoffman, t ak ra t ena najboljših 
igralk v dresdenskem Albert-
theatru, ki pa je bila pod Hit-
ler jem kmalu odpuščena, ker je 
vodila posebno an ti fašistično 
potujoče gledališče, katerega 
igralec, scenograf ter še k a j je 
bil tudi Johnny Friedlaender, 
vsestransko nadar jen umetnik, 
'<i se je posvp f n nredvsem sli-
karstvu. Ko s em ga osemnajs t -
letnega, leta 1930, v Dresdenu 
prvič srečal, je bil že aktiven 
antifašist. Nacistom pa je bil 
t rn v peti tudi zaradi svoje 
umetnosti, ki so jo proglr :ili kot 
škodljivo, zato so ga ob pre-
vzemu oblasti tudi takoj areti-
rali in neka j časa sva bila v 
istem zaporu. Vsi vemo, kako ~o 
nacisti obračunavali z resnični-
mi umetniki in njihovo umet-
nostjo. Svojo začasno izpustitev 
decembra 1933 je Friedlaender 
izkoristil za beg n a p r e j na Če-
škoslovaško, zatem v Holandijo 
in Dansko, nazac je pa se je 
leta 1937 zasidral v P a r do 
nen ^k^nacije, ko je odšel v 
partizane. Pred pobegom iz Pa -
riza je bil kot i lustrator sotrud-
nik »Marinne«. Zaradi neizčrp-
ne vztrajnosti nri us tva r jan ju 
umetniških del, so se kmalu 
odprli razs f li prostori par i -
ških ga 1 pri i S svojo grafiko si 
ie kmalu oridobil velik sloves 
in mnogo r o b n i h prijateljev. 
Težko je najt i bolj svoiskega, 
oa vendar iskrenega č l ^ p k a 
kot ie Friedlaender. tako v 
osebnih odnosih, kmt v odnosu 
do umetnosti, kateri se je ves 
predal. (V svojem ateljeju ozi-
roma šoli ie od iutra do večpra 
-nnntrrvVrat tudi brez kosila.) 

Pri Friedlaenderjevih sem že 

drugi večer srečal izraelskega 
k ipar ja Kosso, ki je navdušeno 
hvalil simpozij »Forma viva« v 
Ko^ in j ev i c i in Portorožu. Sam 
je delal v Kostanjevici in ni 
mogel prehvalrti dobre organi-
zacije. Po Kostanjevici je bil 
Kosso še marsikje , tako tudi v 
Zapadni Nemčiji, k j e r so mu za 
neko skulpturo našteli toliko, 
da je že precej časa na š tudi j -
sko-umetniškem potovanju. V 
Pariz je pripotoval iz Anglije in 
šele po večjih ovinkih se bo v r -
nil v Izrael, k j e r je član najviš-
jega na pol državnega umetni-
škega foruma. 

Izredno pr i je tno je bilo pri 
Friedlaenderjevih srečanje z 
mladim toda že znanim Gerar -
dom Grandvalom, ki je dobil 
kot arhi tekt prvo francosko d r -
žavno nagrado. Zanimalo me je, 
če posvečajo v Franci j i k a j po-
zornosti urbanist ični ureditvi 
vasi. Ko sem dobil pritrdilen 
odgovor, mi je bilo žal, da z 
nj im nisem mogel konkretno di-
skutirat i o teh problemih, sa j so 
pri nas s t rokovnjaki šele začeli 
pr ipravl ja t i idejni urbanistični 
načrt za vaško nasel je Videm 
ob Ščavnici. (Prav v tem času 
so plakati na pariških ulicah 
opozarjali na akcijo za rešitev 
neke srednjeveške vasi v Pire-
nejih. Iz Zuricha pa sem prine-
sel poziv, s kater im razne or-
ganizacije skušajo volilce pri-
dobiti za referendum, ki n a j 
odloči o nada l jn jem obstoju 

zgodovinskega objekta.) 
Omenim na j tudi slučajno 

srečanje z vdovo znanega fran-< 
coskega pisatelja in publicista 
Juliena Benda. ki se je pravkar 
vrnila z obiska pri pisatelju 
Czokorju na Dunaju. Kakor 
njen slaven mož je tudi ona ve-
lika prijatelj ica nove Jugosla-
vije. ki jo redno tudi obiskuje 
in kpr ima posluh tudi za naše 
uspehe, govori z navdušenjem o 
stvareh, ki jih tuj i turisti ne 
opazijo ali pa tudi hote zamol-

Najzanimivejša so vsekakor 
bila srečanja « cli^-Trii Od pre-
ko špstdes^t tisoč, jih živi v 
Parizn kar oetini+iriHpspt tisor 

V množici pariških slikarjev 

jih je le malo, ki so se tako 
uveljavili, da se lahko posveča-
jo svoji umetnosti brez skrbi 
za svoj jutr išnj i dan. Mnogi se 
morajo zaradi preživl janja 
ukvar ja t i s stvarmi, ki imajo 
komaj še kako zvezo z umet -
nostjo. Posebno težko je za tu-
je umetnike, ker ima tu odlo-
čilno besedo oblast in ne talent. 
Od tujih umetnikov sta se v 
zadnjem času uveljavila pred-
vsemi Gunther Gumbert in Jose 
Ortega. Prvi je iz Krefelda v 
Zapadni Nemčiji, k j e r je tudi 
končal slikarsko akademijo, 
drugi pa je po 8-letni robiji 
pobegnil iz Francove Španije. 
Prvega pomagajo uveljaviti 
mnoge renomirane galerije s 
samostojnimi razstavami. Raz-
stavljal je 7,p v vrsti galerij od 
Dunaja do New Yorka in od 
Rima do Londona. Take sreče 
z lastniki galerij Jose Ortega 
nima, a njegova dela si vendarle 
ut i ra jo pot v svet, ki mu Franco 
ne more do živega. Jose Ortega 
pravkar pr ipravl ja samostojno 
razstavo v Rimu, pripravljen 
pa je tudi i lustrirati pesniško 
zbirko lani v Ljubl jani umrle-
ga španskega pesnika Diega 
Perona, ki bo izšla v španščini 
in slovenščini. 

Znova u t r j ene vezi, zapiski 
namenjeni drugi izdaji Spomi-
nov ljudskega agitatorja. Fried-
laenderjeve grafike in mapa s 
petnajstimi Ortegovimi risbami 
o boju španskega l judstva za 
svobodo pričajo, da hodimo — 
čeprav geografsko ločeno — z 
naprednim svetom po skupni 
poti. ki bo krn-ieno nrirvoijala do 
zaželenega cilja tudi druge de-
žele. 

Ivan Kref t 

Vsem gostom, obiskovalcem gostilne v Tržcu ter poslovnim pri-
jateljem želim srečno in uspehov polno novo leto in se v nadal je 
priporočam za obisk. 
Cenjene goste obveščam, da še sprejemam rezervacije za silve-
strovanje. za katero bo vse poskrbljeno, tudi za presenečenja. 

L E O P O L D P E R N E K , 
TRZEC. n Videm pri Ptuju 



Razmnoževanje goved 
in pavšalna skočnina 

Živ ino re j sko v e t e r i n a r s k i za -
vod v P t u j u o p r a v l j a poleg 
d r u g i h s lužb s pod roč j a ž iv ino-
r e j e in zd r avs tvenega v a r s t v a 
tud i o s e m e n j e v a n j e goved. T o 
d e j a v n o s t o p r a v l j a n a območ ju 
e n a j s t i h občin m a r i b o r s k e g a 
o k r a j a . V ta n a m e n vz re j a za -
vod p l e m e n s k e b ike sve t lo l i sa -
s te pasme, od k a t e r i h p r idob iva 
seme, ga konze rv i r a in razpo-
š i l ja svo j im o s e m e n j e v a l n i m 
p o s t a j a m . 

N a p r e d n i ž iv inore jc i so spo-
znali , da je za dvig kakovos t i in 
kol ič ine ž ivalskih proizvodov 
odloči lnega p o m e n a s m o t r n a in 
n a č r t n a odb i ra živali . Z a h t e v e 
po kakovos tn ih p l emensk ih b i -
k ih so večje , kot so d o s e d a n j e 
možnost i vzre je , k a r ima za po-
sledico visoko ceno le - teh . Cena 
mlad ih p l e m e n j a k o v z odl ičnim 
porek lom s ta ršev , s t a r ih s t a r šev 
in p r a s t a r š ev , u s t r ezn im za ose-
m e n j e v a l n i cen te r , se g ib l j e od 
enega mi l i jona do mi l i jon o sem-
sto tisoč. Iz n a v e d e n e g a i zha ja , 
da je t r eba k v a l i t e t n e p l e m e -
n j a k e m a k s i m a l n o izkorist i t i , 
k a r v celoti omogoča o s e m e n j e -
van j e , k e r l a h k o na ta nač in 
oplodimo s s e m e n o m enega b ika 
tr i tisoč pa tud i več p lemenic 
le tno. Za e n a k o števi lo k r a v bi 
v p r i r o d n e m p r i p u s t u po t r ebo -
val i okrog t r idese t p l e m e n j a k o v . 

N a b a v a d ragega b ika pa še ne 
zago tav l j a n j e g o v e uporabnos t i . 
D o g a j a se, da p l emen j ak ne 
p r e n a š a n a po toms tvo p ro izvod-
nih las tnost i svo j ih p redn ikov , 
t e r ga je za rad i tega t r eba n u j -
no izločiti, č e p r a v še ni a m o r t i -
z i ran . K v a l i t e t n e p l e m e n j a k e pa 
žel imo zadrža t i v p ro izvodnj i 
čim del j , kot n a p r i m e r bika 
Arysa , k a t e r e g a pozna več ina 
naš ih ž iv inore jcev , in ki je s t a r 
že 13 let. 

S m o t r n a se lekc i ja in r a z m n o -
ževa lna s lužba p a t e r j a zna tna 
f i n a n č n a s reds tva . Da bi bi la ta 
zago tov l j ena , j e b i l a p red leti z 
u r e d b o v p e l j a n a p a v š a l n a skoč-
n ina , k i se s t eka v u s t r e z n e 
sk l ade pri obč insk ih skupšč inah . 
Iz s r eds t ev sk l adov se f i nans i r a 
o s e m e n j e v a n j e p l emen ic ter 
p reg led i na b r e j o s t in ja lovost . 

S t a t i s t i ka n a m odkr iva , d a je 
k l j u b r az š i r j en i mrež i o seme-
n j e v a n j a in p r i r o d n e g a p r i p u s t a 
na ce lo tnem o b m o č j u zavoda 
o s e m e n j e n i h in p r i puščen ih l e t -
no le okrog 7 2 % p lemenic . N i -
zek odst . op lo j en ih p l emen ic je 
posledica v r s t e vz rokov , od k a -
te r ih s ta n a j p o m e m b n e j š a m e -
t i l j avos t in p o m a n j k a n j e r u d n i n . 

Ce hočemo s e d a n j e s t a n j e iz-
bol jša t i , m o r a m o n u j n o ublaži t i 
nega t ivn i vp l iv o m e n j e n i h čini-
te l jev . Za rad i tega bi v pavša l -
ni skočnini mora lo biti zagotov-
l j eno k r i t j e s t roškov za d iagno-
s t iko met i l j avos t i , za z d r a v l j e n j e 
vseh p lodnos tn ih m o t e n j , n a v o -
dil za nego, p r e h r a n o in d rug ih 
uk repov , ki so po t rebn i za b o l j -
še i zkor i ščan je pro izvodnih in 
m a t e r i a l n i h sposobnost i živali. 

Dosedan j i znesek pavša lne 
skočn ine ne k r i j e več vzd rževa -
n j a p l e m e n j a k o v in o s e m e n j e -
v a n j a plemenic , zato je zv i šan je 
n u j n o in e k o n o m s k o uprav ičeno . 
Zan imiva je p r i m e r j a v a g i b a n j a 
cen telet in mleka v z a d n j i h pe -
t ih let ih z zneskom pavša lne 
skočnine . 

Le to 1959 
P o v p r e č n e o d k u p n e 
cene: 
Te le ta za kg 189 
Mleko za 1 25 
skočnina 1.400 

1960 1961 1962 1963 

186 214 235 320 
29 31 32 49 

1.400 1.400 1.500 1.500 
N e s o r a z m e r j e med g i b a n j e m 

cen ž ivalskih proizvodov in p a v -
ša lne skočnine je očitno, zato 
p red l agan i znesek 2000 din po 
p lemenic i ni p r e t i r an , zlast i še, 
če upoš t evamo, d a z a j e m a že 
p r e j op isana d o d a t n a dela, k i 
bodo b i s tveno vp l iva la na eko-
nomičnos t govedore je . 

Š. B a u m a n , dipl . vet . 

TRŽAŠKI SLOVENCI NA REKI 
Člani slovenskega kluba iz Trs-

ta so sinoči seznanili Rečane s 
položajem in kul turnim življe-
n jem Slovencev v Italiji , posebej 
pa še z njihovo l i terarno ustvar-
jalnost jo 

Ta kulturni večer je priredil 
pododbor Matice Hrvatske Slo-
venci iz Trsta so tako vrnili 
obisk kul turnim delavcem Reke. 
ki so minuli mesec pri nj ih pri-
redili večer znanega čakavskega 
pesnika Draga Gervaisa. 

ROKOMETNIM IGRALCEM 
ORMOŽA 

VELIKO SREČE IN USPEHOV 
V LETU 1964 

ŽELIJO OBČANI 

350.000 din POSOJILA IŠČEM. 
N u d i m hišo v j a m s t v o in 
u g o d n e obrest i . Nas lov v 
up rav i . 

ZAČETEK JAVNE OBRAV-
NAVE DRUŽBENEGA 

PLANA 1964 
(Nadal jevanje z 2. strani) 

č i jo več je o b r t n e delavnice , in 
sicer zv i šu je »Elekt rokovinar« 
p ro izvodn jo za 47 % , S t r o j n e de-
lavnice za 24 °/o, B r iv sko - f r i ze r -
ski salon za 2 2 % , Zavod za za-
p o s l o v a n j e inva l idov za 19 %. 
K r o j a š t v o po mer i in konfekc i -
ja »Moda« za 13,6 °/o, Dimnikar^ 
sko p o d j e t j e za 12 % , »Gradnje« 
za 11,2%, •Krojaško-š iv i l j ska 
de lavnica , P e k a r n a , Zvep la rna 
in »Pleskar« pa za ca. 10%. 
CevLjarska de lavn ica v Kidr iče-
v e m in K ino P t u j le nezna tne 
p o v e č u j e t a p romet , m e d t e m ko 
o s t a j a »Drav in ja« Lovrenc na 
r a v n i 1963. 

P l a n i r a n j e v obr t i j e p rob le -
m a t i č n o pri m a n j š i h p o d j e t j i h , 
ki n i m a j o l as tnega us t r eznega 
s t r o k o v n e g a k a d r a . P l a n i t ak ih 
p o d j e t i j so površno ses tav l jen i , 
k a r se odraža v d i sp ropa rc ih 
m e d n a r a š č a n j e m ce lo tnega d o -
hodka , p o r a b l j e n i m i s reds tv i , 
osebn imi dohodki in podobno . 

Z r e k o n s t r u k c i j o T G A K i d r i -
čevo, i zg r adn jo f a r m , s poveča-
n j e m kapac i t e t v T A P , z r e k o n -
s t r u k c i j o v »Delti« in T o v a r n i 
vo lnen ih izdelkov v M a j š p e r k u 
t e r v s e m os ta l im moramo doseči 
več jo u s m e r i t e v domače proiz-
v o d n j e na z u n a n j a t ržišča, kar 
pa je pog lav i ten pogoj za d ina-
mičen in r ac iona len razvoj na -
šega gospodar s tva v k o m u n i . 
Zato moramo v letu 1964 znat-
no bolj kot doslej povečavati de-
lež izvoza doseženih proizvodov 
in se tako čim hitreje vkl juče-
vati v mednarodno delitev dela. 
Večj i izvoz l a h k o dosegamo z la-
sti z i z b o l j š a n j e m k v a l i t e t e in 
p o v e č a n j e m a s o r t i m e n t a (Maj-
šperk , »Delta«) i n d u s t r i j s k i h iz-
delkov, pa tudi z razvijanjem 
proizvodne kooperacije z ino-
zemstvom (TAP). 

Za h i t r e j š e n a r a š č a n j e pro iz -
v o d n j e in p roduk t ivnos t i de la 
bo t r e b a v de lovnih o rgan izac i -
j a h izbol j ša t i in i zpopo ln j eva t i 
o rgan izac i jo dela . N a d a l j e v a t i z 
i z p o p o l n j e v a n j e m s i s t ema in 
mer i l za de l i tev dohodka in 
s reds tev za osebne d o h o d k e v 
de lovnih o rgan izac i j ah . T a m o -
r a j o bit i č im bo l j v sk ladu z 
r a s t j o p r o d u k t i v n o s t i de la in z 
doseženim pos lovnim u s p e h o m . 
P o v e č a n j e osebnih dohodkov 
n a j tud i v le tu 1964 spodbuja 
h i t ro gospodarsko ra s t in naj 
pos t a j a vse bo l j osnovni m o b i -
i iza tor v r a z v o j u p r o i z v o d n j e in 
n ieni kva l i te t i . 

Da bi pospeši l i s t a n o v a n j s k o ' 
i zg r adn jo in povečal i e k o n o m i č -
nos t g rad i tve , je t r e b a še n a d a -
l j e podpirata p r o i z v o d n j o s t a n o -
v a n j n a p r o d a j . Na več j i obseg 
s t a n o v a n j s k e g r a d i t v e n a j bi 
vp l iva la tudi s r eds tva iz soude-
ležbe d r žav l j anov , gospoda r sk ih 
o rgan izac i j t e r k r e d i t i r a n j e 
b a n k . 

Na t e j osnovi se bo v le tu 
1964 zgradi lo ok rog 200 s t a n o -
v a n j t e r zg radba*»pr i prelazu«. 
Kot povsod d r u g o d tud i p r i n a s 
v občini s t a n o v a n j s k a i z g r a d n j a 
z n a t n o zaos ta j a za de j ansk imi 
p o t r e b a m i . Kot že o m e n j e n o , se 
j e b i s t veno sp remen i l odnos, če-
p r a v še n e vseh gospodarsk ih 
org., ki b i s k r b e l e v dovo l jn i 
m e r i za n a k u p s t a n o v a n j svo j ih 
zapos lenih . N e k a t e r a p o d j e t j a 
ko t »Peru tn ina« , K m e t i j s k i k o m -
bina t , »Elek t rokovinar« že o r g a -
n i z i r a jo v o k v i r u svo j ih p o d j e -
t i j s t a n o v a n j s k e zadruge , k i n a j 
p o m a g a j o r e š e v a t i s t a n o v a n j s k e 
r a z m e r e n i ihov ih de lavcev . 

tok (Pad), 36. l a h k o a t l e t s k a d i -
scipl ina, 37. samica amer i škega 
p r i t l i kavega m e d v e d a , 38. u m e t -
nost (lat.), 40. s t a r a j aponska 
pres to ln ica , 42. ang leško u n i v e r -
z i te tno mesto , 43. d r e v o z m e h -
k i m lesom, 45. p leme, rasa , 46. 
ang lešk i a t le t , ki j e 25. j u l i j a 
1962 v L o n d o n u pos tav i l nov 
evropsk i r e k o r d v m e t u krog le 
z r e z u l t a t o m 19,58 m (Ar thur ) . 
47. f r a n c o s k i s k l a d a t e l j (Jacques . 
ope ra : »Angelika«), 48. dal , po -
dar i l (hrv.), 50. n a j v i š j i v rh K a -
r a v a n k ; del pohiš tva , 52. po -
horsk i j u n a k (Alfonz), 53. bivši 
=ef p rov ince K a t a n g e v Kongu , 
55. moško pokr iva lo (množ.), 56. 
k r a j v okolici P t u j a , k j e r je v e -
l ika t eks t i lna t o v a r n a , 58. o k r a j -
šava za »edicija«, 59. n a j v e č j e 
f i n sko jezero (Inari) , 60. j ugo-
s lovanski polotok, 61. s imbol za 
kovino, ki jo p r o i z v a j a j o v K i -
dr ičevem. 

Navpično: 1. v"~ na desni o b a -
li Pesnice , z n a n a iz NOB, 2. 
znana v r s t a f i lma , 3. p r i p r a v a za 
s p r e m i n j a n j e j akos t i e l ek t r i čne -
ga toka , 4. v r s t a nogav iča r ske 
delavnice , 5. l a t i skn i podredn i 
veznik, 6. večan je , n a r a š č a n j e , 
7. naša n a j b o l j pogosta ptica, 8. 
vrh nad Se lško dolino, j ugo-
vzhodno od Je lov ice (1666 m), 11. 
čeber, 14. p o l j s k a f i l m s k a ig ra l -
ka, ki jo n a z i v a j o »pol j ska BB« 
fEva), 19. mes to ob madža r sk i 
meji n a rek i Mur i , 20. o k r a j š a -
l a za »akropola«, 21. s lovenski 
telovadec (Tine), 22. sve tovno 
snani k a j a k a š k i k r a j pr i L j u b -
ljani, 23. s imbol za l i t i j , 24. k o n -
*oški v o j a š k i pove l jn ik , 25. p r o -
stor, k j e r je v vroč ih d n e h pol-
io p t u j s k i h kopalcev , 29. s la -
ščica, ki jo tudi . P t u j č a n i v v r o -
Mh dnev ih rad i k u p u j e j o , 31. 
:>rvi ba j e s lovn i letalec. 33. s t a ra 
anglosaška površ inska m e r a , 34. 
žensko i m e (Nina), 37. moška 
>seba iz Ve rd i j eve opere »Ai-
la«, 39. v r s t a spo lne celice, 41. 
nogoono g o r ^ o na B a l k a n u , 44. 
) rofesor s lovenščine na p tu j sk i 
j imnazi j i (Ivo), 49. rokodels tvo, 
t roka , 51. z n a m k a n e m š k i h a v -
omobilov, 53. Vpiši ČŠ, 54. 
»krajšava za »ekranizaci ia«, 57. 
»blika pomožnega glagola. 

Ses tav i l Klas inc Edi 
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Novoletne čestitke iz jLA 
Vsem pr i ja te l jem in pr i ja te -

l j icam želijo srečno in uspehov 
polno novo leto 1964 vojaki : 
Cuš Lojze, Murko Otmar in 
Pukšič Lojze iz V. P. 2175, Sla-
vonska Požega. 

Ob novem letu 1964 želim svo-
jim dragim staršem, sestri in 
sorodnikom kakor tudi vsem 
pr i ja te l jem in pr i ja te l j icam ter 
znancem in sodelavcem pri 
gradbenem podje t ju »Drava« 
P t u j mnogo zdravja in uspehov 
ter srečo v 1964. letu! 

* • 

Rotva jn Zvonko, V. P. 8115/17 
Zemun, želi vsem pr i ja te l jem 
in pr i ja te l j icam z Dravskega 
polja srečno in veselo novo le-
to 1964 in jih p rav lepo po-
zdravl ja! 

* 
Vsem sovajščanom ter kolekti-

vu trgovskega podje t ja »MER-
KUR« P t u j želim srečno in 
uspehov polno novo leto 1964 
Zože Zajšek, V. P. 2724/33, S t ru -
mica, Makedonija . 

Svojcem in pr i ja te l jem ter 
članom društva »Partizan« in 
članom mladinskega aktiva v 
Gorišnici želijo srečno novo le-
to 1964 Toplak Mirko, Znidarič 
Vili in Bratušek Peter iz V. P. 
3065, Sombor. 

* i 
Svpjim domačim in pr i ja te -

l jem želita vse najbol jše za novo 
leto 1964 Rado Turnšek in J a -
kob Bratušek iz P. P. 6105, Pr i -
ština. 

V 
Fantom in dekletom ter osta-

lim prebivalcem p tu j ske občine 
ter pr i ja te l jem iz Maribora že-
lijo srečno in veselo ter uspehov 
polno novo leto vojaki Franc 
Vidovič, J e r n e j Hernec in Janez 
Grešnik iz V. P. 3124-1 Knjaže -
vac. 

* 
Stanko Zamuda iz VP 

6537/3 in Franc Koderman 
iz VP 5607, Zemunik-Zadar , 
želiva svojim sovaščanom 
iz Formina in iz Pobrežja 
ter vsem svojim bivšim so-
delavcem in sodelavkam iz 
podje t i j Strojne delavnice 
in T A P srečno in uspeha 
polno novo leto 1964! 

Osebna kronika 

z območja Matičnega urada P t u j 
Rodile so > Podgoršek Kristina, 

Sedlašek 73 — Sonjo, Vidovič 
Frančiška, Krčevina 102 — J a -
neza: Marin Roža, Polenci 31 — 
Albina: Piilinger Roza, Spuhl ja 
47 — Frančeka: Kelenc Marija, 
Ob Dravi 2 — dečka; Veršič 
Marija, Sobetinci 28 — Branka; 
Kirbiš Marija, Draženci 78 — 
Vilija; Seruga Ivana, Cesta Olge 
Megli č 9 — Stanka; Kra jnc Ma-
rija. Hrastovec 53 — dečka; J e -

POZIV 

Pozivam tistega, ki je zvečer, 
24. decembra 1963 odresal vrh 
smreke v vrtu Štuki 3, da se 
zglasi pri lastniku, ker je in-
dentiteta ugotovljena. Kolikor 
tega ne stori do 31. decembra 
1963, sem ga prisiljen ka-
zensko preganjati ali prek 

. časopisa javno ožigosati. Šte-
fan Vertič, Ptuj, Štuki 3. 

len Angela, Stročja vas 23, L ju-
tomer — Renata: Mura ja Šte-
fanija , Levanjci 2 — dečka; Br-
lek Gabrijela, Ljutomerska cesta 
13 — deklico; Ščavničar Marija, 
Veščica 11, Lju tomer — Vlada; 
Karnipl Frančiška, Grajenščak 
12 — Branka: Zibrat Terezija, 
Cerovec 1 — Tanjo; Klajnšek 
Rozina, Kidričevo 33 — dečka; 
Ceh Rozalija, Spuhlja 42 — deč-
ka; Kramberger Terezija, T r -
novski vrh 46 — deklico: Miklo-
šič Bronislava, Naselje bratov 
Reš 6 — Jerne ja . 

POROKE 
Ilešič Ivana, Draženska cesta 8, 

in Cuš Marija, Na postaj i 10. 

SMRT I 
Zemdjič Marija, Pavlovski vrh 

40. rojena 1888 umrla 14. dec. 
1963; Šprah Jul i jana, Slovenski 
trg 3, ro jena 1884, umrla 19. dec. 
1963; Prevolšek Darko, Cermoži-
še 4, rojen 26. avg. 1963, umr l 
20. dec. 1963; Mahorič Frančii-
ška, Ljutomerska cesta 14, ro je-
na 1894, umrla 23. dec. 1963. 


